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SƏHİFƏ 2-də

Füzuli şəhərinə ilk köç başlayıb. İlk 
olaraq 23 ailənin (90 nəfər) qayıdışı 
təşkil olunub. Bu ilin sonunadək 
ümumilikdə iki minə yaxın keçmiş 
məcburi köçkün ailəsinin, on minə 
yaxın insanın doğma el-obalarında 
məskunlaşdırılması nəzərdə 
tutulub.

Avqustun 5-də “Qaçqınkom” 
Füzuli şəhərinə birinci mərhələdə 
köçürüləcək ailələr arasında püşkatma 
keçirib. Püşkatmada 144 ailə ( 509 
nəfər) iştirak edib. Ailə tərkibinə 
uyğun olaraq, onlardan 51-i ikiotaqlı, 
76-sı üçotaqlı, 17-si dördotaqlı mənzil 
ilə təmin olunublar.

SƏHİFƏ 3-də

ÜÇ ƏSRİN QƏZETİ
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Dərman vasitələrinin 
təqib və izləmə 
sistemi (track and 
trace) yaradılacaq. 
Mütəxəssislər 
düşünürlər ki, bu sistem 
sayəsində dərman 
preparatlarına nəzarəti 
daha rahat təmin etmək 
mümkün olacaq. 

“Neftçi” güclü 
rəqibi qarşısında 
xüsusi nəsə edə 
bilməyib, mübarizəni 
dayandırdı. “Sabah”a 
təcrübəsizliyi mane 
oldu. “Qarabağ” isə 
ən zəif durumunda 
belə, Azərbaycanın ən 
güclü klubu olduğunu 
göstərdi. 

İDXAL 
ASANLAŞACAQ, 
QITLIQ OLMAYACAQ

“QARABAĞ” 
YENƏ TƏK QALDI

SƏHİFƏ 9-da

SƏHİFƏ 16-da

1996-cı ildə Birinci 
Qarabağ müharibəsi 
başa çatmışdı və 
təbii ki, hər hansı 
blokadadan danışmaq 
yersiz idi. Ermənilər 
işğal etdikləri 
Laçın vasitəsilə 
Ermənistanla əlaqə 
qurmuşdular. Bununla 
belə, Qarabağ 
ermənilərinin 
əksəriyyəti ac idi. 
27 il keçməsinə 
baxmayaraq, nə 
dəyişib?  

SEPARATÇILARIN 
“ACLIQ 
OYUNLARI” 

SƏHİFƏ 4-də

Həyatın yaşam 
sığortasında insanların 
tək vəfat etməsi halında 
yox, yaşaması halında 
da sığorta ödənişi edilir. 
Azərbaycanda həyatın 
yaşam sığortasından 
investisiya aləti kimi 
istifadə olunur. Ona görə 
də bu növ sığortalılar üçün 
çox maraqlı və aktualdır.

ÖLSƏK, PULU 
KİM ALACAQ? 

SƏHİFƏ 11-də

Səhifə 5-də Səhifə 10-da Səhifə 12-də Səhifə 7-də Səhifə 13-də

Erməni lobbisi 
yenidən “iş” 

başında

Qaçsaq 
da, çata 
bilmirik 

Sonrakı 
peş-

manlıq 

Adi məktəb, 
yoxsa lisey 
dilemması

ELEKTRON TICARƏTIN AKTUAL PROBLEMI

Karqo şirkətlərinin birinin əməkdaşı Nurlan 
Əyyamlı bildirdi ki, müştəri özü xarici anbarla 

əlaqə yaradaraq bağlamasını açdırıb, baxa 
bilər: “Bu xidmət zamanı xarici anbardakı 

əməkdaş məhsulu açır, şəklini və ya 
videosunu müştəriyə göndərir. Bu 
zaman müştəri bağlamanın qırıq, 

defektli olub-olmadığını görə bilir. 
Bağlama müştərinin bəyanından 

sonra birbaşa Azərbaycana 
göndərilir. Məhsul xarici anbara 
hansı formada təhvil verilibsə, o 
şəkildə də sistemə giriş olunur”. 

SƏHİFƏ 14-də

Avqustun 16-da Ermənistanın 
tələbi ilə BMT TŞ Azərbaycanın 
Qarabağ bölgəsində “humanitar 
böhran”ın müzakirəsinə toplaşdı. 
Bu, ağır hərbi məğlubiyyətdən sonra 
İrəvanın məsələni BMT səviyyəsində 
müzakirəyə çıxarıb Azərbaycana qarşı 
təzyiq mexanizmi formalaşdırmaq 
istiqamətində ikinci cəhdi idi. Lakin, 
2022-ci ilin dekabrında olduğu kimi,  
Ermənistan bu dəfə də istədiyini əldə 
edə bilmədi.   

Beynəlxalq ictimaiyyət bir daha 
gördü ki, Ermənistanın danışıqlar 
yolu ilə məsələnin həllinin 
mümkün olmamasına dair 
söylədikləri manipulyasiyadır. 
Azərbaycanın humanitar 
vəziyyətin kəskinləşməsi baş 
vermədiyi halda belə, qarşı 
tərəfə təqdim etdiyi təklifləri 
İrəvanın qəbul etməməsi 
faktlarla ortaya qoyuldu. 

İSTƏKLƏRİNƏ NAİL OLA BİLMƏDİLƏR

BEYNƏLXALQ İCTİMAİYYƏT GÖRDÜ Kİ...

BMT Təhlükəsizlik Şurasında son müzakirələrdə Ermənistan diplomatik 
səviyyədə daha bir ağır məğlubiyyətə düçar oldu. Beynəlxalq ictimaiyyət 

bir daha ölkəmizin ərazi bütövlüyü və suverenliyinə dəstək nümayiş etdirdi.

BAĞLAMALARIMIZ
ANCAQ BU HALDA

AÇILA BİLƏR

FÜZULİ ŞƏHƏRİNƏ İLK KÖÇFÜZULİ ŞƏHƏRİNƏ İLK KÖÇ

YAŞAM 
SIĞORTASI

Vatikan, katolik 
kilsəsinin başçısı 
Papanın iqamətgahı 
kimi tanınır. 
Vatikan Romanın 
tam mərkəzində 
bütün katoliklər 
üçün müqəddəs 
olan şəhər-
dövlətdir, dünya 
xristianlığının 
mərkəzidir. Ona 
görə də bütün 
dünyada “Böyük 
missiyası olan kiçik 
şəhər” adlanır.

BÖYÜK 
MİSSİYASI OLAN 
KİÇİK ŞƏHƏR

SƏHİFƏ 8-də

Rusiyanın işğalı 
altında olan 
Abxaziya ərazisindən 
Ermənistanla dəmir 
yolu əlaqəsini bərpa 
etmək istəyi yenidən 
gündəmə gəlib. 
Rusiya XIN-in rəsmi 
nümayəndəsi Mariya 
Zaxarovanın Abxaziya 
vasitəsilə Ermənistanla 
dəmir yolu əlaqəsinin 
bərpası üzərində 
işlədikləri barədə 
bəyanatı aranı 
qarışdırıb.

ABXAZ DƏMİR YOLUNUN 
AÇILMASI BAŞ 
TUTMAYACAQ

SƏHİFƏ 6-da

Manat “üzməyə” 
nə vaxt 

başlayacaq?

BU DBU DƏƏFFƏƏ D DƏƏ  
RƏZİL OLDULARRƏZİL OLDULAR

KARQO

BU DBU DƏƏFFƏƏ D DƏƏ  
RƏZİL OLDULARRƏZİL OLDULAR



Füzuli şəhərinə ilk köç başlayıb. İlk 
olaraq 23 ailənin (90 nəfər) qayıdışı 
təşkil olunub. Lökbatanda məcburi 
köçkünlər üçün salınmış “Qobupark-
3”dən 23 ailə yola salınıb.

Yolasalma mərasimində jurnalistlərə 
açıqlamasında Qaçqınların və Məcburi 
Köçkünlərin İşləri üzrə Dövlət 
Komitəsinin (“Qaçqınkom”) sədr 
müavini Fuad Hüseynov bildirib ki, bu 
ilin sonunadək ümumilikdə 2 000-ə 
yaxın keçmiş məcburi köçkün ailəsi, 
10 000-ə yaxın insanın doğma el-
obalarında məskunlaşdırılması nəzərdə 
tutulub.

“Köç möhtərəm Prezidentimizin 
tapşırıqlarına əsasən “Azərbaycan 
Respublikasının işğaldan azad edilmiş 
ərazilərinə Böyük Qayıdışa dair I Dövlət 

Proqramı”na uyğun olaraq həyata 
keçirilir”, - F.Hüseynov qeyd edib.

Füzuli sakini Gülmira Cəfərova 
da hisslərini “Report”la bölüşüb: “Bu 
gün çox qürurluyuq, çox sevinirik”. 
G.Cəfərova qeyd edib ki, Füzuliyə 
qayıdışı onu daha da sevindirir: 
“Füzuliyə qayıdan ilk ailələrdən biri kimi 
doğma yurdumuza köçümüz bizi daha 
da sevindirir. Bu sevinci bizə yaşadan 

möhtərəm Prezidentimiz İlham Əliyevə 
sonsuz təşəkkürümüzü bildiririk. 
Şəhidlərimizə Allahdan rəhmət diləyir, 
qazilərimizə cansağlığı arzulayırıq”. 

“Mən Füzulini tərk edəndə 12 yaşım 
vardı. Qırx üç yaşımı doğma yurdumda 
qeyd edəcəm”, - deyə G.Cəfərova əlavə 
edib.

Qeyd edək ki, avqustun 5-də 
“Qaçqınkom” Füzuli şəhərinə birinci 
mərhələdə köçürüləcək ailələr arasında 
püşkatma keçirib. Püşkatmada 144 ailə 
( 509 nəfər) iştirak edib. Ailə tərkibinə 
uyğun olaraq, onlardan 51-i ikiotaqlı, 
76-sı üçotaqlı, 17-si dördotaqlı mənzil ilə 
təmin olunub. Həmin ailələr indiyədək 
Bakı və Sumqayıt şəhərlərində, 
Abşeron rayonu ərazisində müvəqqəti 
məskunlaşma yerlərində yaşayıblar.

Avqustun 18-də 
Prezident İlham 
Əliyev Kolumbiya, 

Tacikistan və Koreya Xalq 
Demokratik Respublikasının 
ölkəmizə yeni təyin olunan 
səfirləri Luis Fernando 
Kuartas Ayala, İlxom 
Abduraxmon və Sin Xon 
Çxolun etimadnamələrini 
qəbul edib. 

İQTİSADİ-TİCARİ ƏLAQƏLƏRİN 
GENİŞLƏNDİRİLMƏSİ ÜÇÜN 
BÖYÜK İMKANLAR

Prezident İlham Əliyevlə 
görüşdə Kolumbiya səfiri 
Luis Fernando Kuartas 
Ayala iki ölkə arasında 
siyasi əlaqələrin yaxşı 
səviyyədə olduğunu qeyd 
edib, ölkələrimizin Xarici 
İşlər nazirlikləri arasında 
siyasi məsləhətləşmələr 
mexanizminin uğurla 
inkişaf etdiyini bildirib. 
Minatəmizləmə sahəsində 
kolumbiyalı mütəxəssislərin 
Azərbaycanda fəaliyyət 
göstərdiyi qeyd olunub. 

Səfir ölkəmizdə akkreditə 
edilmiş diplomatik korpusun 
nümayəndələrinin Ağdama 
səfərində iştirak etdiyini, 

həmin ərazilərdə aparılan 
bərpa-quruculuq işləri ilə 
yerində tanış olduğunu 
bildirib.

Dövlət başçısı 
iqtisadi-ticari əlaqələrin 
genişləndirilməsi üçün 
böyük imkanların olduğunu 
vurğulayıb, mədəniyyət 
sahəsində əlaqələrin 
genişləndirilməsinin 
vacibliyini bildirib.

EMOMƏLİ RƏHMON 
AZƏRBAYCANA DÖVLƏT 
SƏFƏRİNƏ DƏVƏT EDİLİB

Prezident Tacikistan 
səfiri İlxom Abduraxmonla 
görüşdə Azərbaycan 

ilə Tacikistan arasında 
münasibətlərin qardaşlıq və 
dostluq xarakteri daşıdığını 
vurğulayıb, hökumət üzvləri, 
parlamentlər, ictimai 
təşkilatlar xətti ilə daim 
təmasların və qarşılıqlı 
səfərlərin həyata keçirildiyini 
deyib.

Prezident İlham Əliyev 
Azərbaycanın və Tacikistanın 
regionları arasında 
əməkdaşlığın və şəhərlərarası 
birbaşa əlaqələrin 
yaradılmasının vacibliyini 
bildirib, tacikistanlı həmkarı 
Emoməli Rəhmonu 
Azərbaycana dövlət səfərinə 
dəvət edib.

SOCAR yeni 
proqrama  
start verib

Füzuli şəhərinə ilk köç başlayıb

Bakı Ali Neft Məktəbinin 
(BANM) və Türkiyənin 
Boğaziçi Universitetinin birgə 
təşkilatçılığı ilə Azərbaycan 
Dövlət Neft Şirkətinin 
(SOCAR) strateji rəhbərləri 
üçün tərtib olunan “Liderlik 
Akademiyası” konsepti 
çərçivəsində şirkətdə liderlik 
potensialının daha da 
inkişaf etdirilməsinə zəmin 
yaradacaq yeni bir təşəbbüs 
reallaşdırılıb. Bu barədə 
SOCAR-dan məlumat verilib. 
Bildirilib ki, bu xüsusda, 
müasir liderlik bacarıqlarının 
təkmilləşdirilməsinə yönələn 
silsilə təlimlərdə iştirak etmiş 
üst səviyyəli strateji rəhbərlər 
“İdarəetmə üzrə Mentorluq” 
proqramı çərçivəsində SOCAR-
da daha öncə idarəetmə 
təcrübəsi olmayan, rəhbər 
vəzifələrə təyin edilən yeni 
liderlərə mentorluq edəcəklər.

“Liderlik Akademiyası” 
çərçivəsində 6 ay davam 
edəcək “İdarəetmə üzrə 
Mentorluq” proqramında 
yeni seçilmiş 18 rəhbərdən 
ibarət qrup fərdi mentorluq 
vasitəsilə mühüm liderlik 
keyfiyyətlərinin inkişafı üçün 
peşəkar dəstək almaqla yanaşı, 
həmçinin qərar qəbuletmə, 
problemlərin həlli, effektiv 
ünsiyyət və komandanın 
qurulması ilə bağlı dəyərli 
fikir və təcrübələr əldə etmək 
imkanı qazanacaq.

Proqram çərçivəsində ilkin 
tanışlıq görüşlərinə bu ilin iyul 
ayında start verilib. Mentorlar 
və yeni liderlər arasında 
əməkdaşlıq və açıq ünsiyyəti 
təşviq edən bu görüşlərin hər 
ay 2 dəfə olmaqla 2024-cü 
ilin yanvar ayına qədər davam 
etməsi, həmçinin növbəti 
aylarda proqramın əhatə 
dairəsinin genişləndirilməsi 
planlaşdırılır.

“İdarəetmə üzrə 
Mentorluq” proqramı gənc 
rəhbərlərə verəcəyi sonsuz 
fayda ilə yanaşı həmçinin 
SOCAR-da dayanıqlı liderlik 
xəttini inkişaf etdirərək zəngin 
təcrübələrə əsaslanan liderlik 
mədəniyyəti yaradacaq və 
şirkətin strateji hədəflərinə 
çatması üçün mühüm 
idarəetmə bacarıqlarının 
təkmilləşdirilməsini təşviq 
edəcək.
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Prezident İlham 

Əliyev Kolumbiya, 
Tacikistan və 
Koreya Xalq 
Demokratik 

Respublikasının 
ölkəmizə yeni 
təyin olunan 

səfirlərinin 
etimad-

namələrini qəbul 
edib. Dövlət 

başçısı hər üç 
ölkə ilə qarşılıqlı 

münasibətlərin 
uğurla inkişaf 

etdiyini bildirib. 

Koreya Xalq Demokratik 
Respublikasının səfiri Sin 
Xon Çxol isə, Prezident 
İlham Əliyevlə görüşdə 
Azərbaycanın Qoşulmama 
Hərəkatına uğurlu sədrliyi 
münasibətilə təbriklərini 
çatdırıb. Səfir ümummilli 
lider Heydər Əliyevin 1985-ci 
ildə Koreya Xalq Demokratik 
Respublikasına səfərinin 
məmnuniyyətlə xatırlandığını 
bildirib. 

Prezident İlham Əliyev 
Qoşulmama Hərəkatının 2019-
cu ildə Azərbaycanda keçirilən 
Zirvə görüşü çərçivəsində 
Koreya Xalq Demokratik 
Respublikasının yüksək 
səviyyəli nümayəndə heyəti 
ilə görüşünü məmnunluqla 
xatırlayıb. Dövlət başçısı 
parlamentlər, hakim partiyalar 
arasında münasibətlərin 
və mədəni əlaqələrin 
genişləndirilməsinin 
vacibliyini vurğulayıb.

“MƏDƏNİ ƏLAQƏLƏRİN “MƏDƏNİ ƏLAQƏLƏRİN 
GENİŞLƏNDİRİLMƏSİ GENİŞLƏNDİRİLMƏSİ 

VACİBDİR”VACİBDİR”

PREZIDENT YENI PREZIDENT YENI 
səfirləri səfirləri qəbul edibqəbul edib
PREZIDENT YENI PREZIDENT YENI 
səfirləri səfirləri qəbul edibqəbul edib



Beynəlxalq ictimaiyyət bir 
daha gördü ki, Ermənistan 
tərəfinin danışıqlar yolu 
ilə məsələnin həllinin 
mümkün olmamasına dair 
söylədikləri manipulyasiyadır. 
Azərbaycanın humanitar 
vəziyyətin kəskinləşməsə belə, 
bunu önləmək üçün qarşı 
tərəfə təqdim etdiyi təklifləri 
İrəvanın qəbul etməməsi 
faktlarla ortaya qoyuldu. 
Müzakirələr göstərdi ki, bizim 
təqdim etdiyimiz təkliflər 
əsasında hazırda humanitar 
problemi həll etmək imkanı 
var. Sadəcə, Ermənistanı və 
separatçı xuntanın qalıqlarını 
Qarabağın erməniəsilli 
sakinlərinin problemi yox, 
Azərbaycana qarşı davam 
edən ərazi iddiaları və 
başqa mənfur nüanslar 
maraqlandırır. Bunun 
məntiqi nəticəsi olaraq BMT 
TŞ-dəki toplantı sadəcə 
müzakirə mahiyyəti daşıdı. 
Ermənistanın gözlədiyi kimi, 
Azərbaycan əleyhinə hansısa 
bəyanat və ya qətnamə qəbul 
edilmədi. Əksinə, BMT 
çərçivəsində ölkəmizin ərazi 
bütövlüyü və suverenliyinə 
hörmət birmənalı olaraq ifadə 
olundu. Hətta “uzunmüddətli 
danışıqlar” tezisini irəli sürən 
ABŞ və ermənilərin əsas 
himayədarı Fransa belə, bu 
çərçivədən kənara çıxmadı. 

PROBLEMLƏR BMT-DƏ YOX, 
YERINDƏ HƏLL OLUNMALIDIR

Beləliklə, BMT üzvlərinin 
vurğuladığı kimi, regionda 
sülh, suverenliyə və ərazi 
bütövlüyünə hörmətdən 
asılıdır. İki ölkə arasındakı 
problemlər hansısa 
beynəlxalq platformalarda 
deyil, Azərbaycanın da təklif 
etdiyi kimi, yerində həll 
olunmalıdır. Müzakirələrlə 
bağlı Azərbaycan Xarici İşlər 
Nazirliyinin bəyanatından 
kiçik bir hissəyə diqqət 
yetirək: “Suverenliyimizi 
və ərazi bütövlüyümüzü 
BMT nizamnaməsinə 

uyğun qanuni vasitələrlə 
qorumaqda əzmliyik”. Bu 
cümlə, əslində, növbəti 
dəfə sülhdən qaçmağa 

çalışan Ermənistana bir 
xəbərdarlıqdır. Ermənistan 
rəhbərliyi və əhalisi, 
hətta separatçılar belə, 
Azərbaycanın şərtləri və irəli 
sürdüyü prinsiplər daxilində 
sülh sazişi imzalamaqdan 
başqa çıxış yolunun 
olmadığını anlamalıdır. Əks 
təqdirdə Azərbaycan məhz 
BMT-nin nizamnaməsi 
əsasında zəruri addımları 
atacaq və heç bir qüvvə 
bu iradənin qarşısında 
dayanmayacaq.    

BURADA SİZİN
REKLAMINIZ OLA BİLƏR

E-mail: kaspiqazeti@kaspi.az Tel: (+994 55) 457-02-03 \ (+994 77) 447-47-17

BMT 
Təhlükəsizlik 

Şurasında 
son 

müzakirə-
lərdə 

Ermənistan 
diplomatik 
səviyyədə 

daha bir ağır 
məğlubiy-
yətə düçar 

oldu. 
Beynəlxalq 
ictimaiyyət 

bir daha 
ölkəmizin 

ərazi 
bütövlüyü 

və suveren-
liyinə dəstək 

nümayiş 
etdirdi.

A vqustun 16-da Ermənistanın 
tələbi ilə BMT Təhlükəsizlik 
Şurası (TŞ) Azərbaycanın 

Qarabağ bölgəsində “humanitar 
böhran”ın müzakirəsinə toplaşdı. 
Bu, ağır hərbi məğlubiyyətdən sonra 
İrəvanın məsələni BMT səviyyəsində 
müzakirəyə çıxarıb Azərbaycana qarşı 
təzyiq mexanizmi formalaşdırmaq 
istiqamətində ikinci cəhdi idi. Lakin, 
arxasında BMT TŞ-nin daimi üzvü olan 
Fransanın tam dəstəyinə baxmayaraq, 
Ermənistan 2022-ci ilin dekabrında 
olduğu kimi, bu dəfə də istədiyini əldə 
edə bilmədi.   

BMT ERMƏNISTANIN 
ƏLINDƏ ALƏTƏ ÇEVRILIR

Əslində, BMT-də müzakirələrin 
təşkili nə qədər Azərbaycanın 
yaratdığı reallıqlara uyğun gəlməsə 
də, rəsmi Bakıya kimin hansı mövqeyi 
sərgilədiyini həm dünyaya nümayiş 
etdirmək, həm də aydınlaşdırmaq 
üçün bir imkan yaratdı. Gözlənildiyi 
kimi, Azərbaycanın ədalətli mövqeyini 
zədələməyə çalışan, ermənilərin məkrli 
planlarını açıq şəkildə dəstəkləyənlərin 
başında hər zaman olduğu kimi, Fransa 
və onun Avropadakı “sözdeyənləri” 
dayanırdı. Özünün qəbul etdiyi dörd 
məşhur qətnamənin uzun illər ərzində 
sadəcə kağız üzərində qalmasına göz 
yuman, 25 il ərzində bir dəfə də olsun 
Qarabağdan danışmayan BMT-nin qısa 

müddətdə iki dəfə Ermənistanın əlində 
alətə çevrilməsi dünya nizamında bu 
qurumun mövqelərinin ciddi şəkildə 
sarsıldığını nümayiş etdirdi.     

“YAZIQ, MƏZLUM” 
OBRAZININ FIASKOSU

BMT TŞ-dəki müzakirələrdə bir 
məqam xüsusi diqqət çəkdi: Ermənistan 
və Azərbaycan diplomatiyası arasındakı 
dərin uçurum. İrəvan qarşısına qoyduğu 
“məqsəd”lərə nail olmaq üçün son 
100 ildə dəyişməz qalan “məzlum, 
yazıq, daim təzyiqlərə məruz qalan 
əzabkeş” obrazına bürünərək böyük 
dövlətlərdən yardım dilənmə siyasətini 
davam etdirir. Lakin, dünya siyasətini 
formalaşdıran aparıcı güclər, hətta 
erməni lobbisinin geniş imkanlara 
malik olduğu ABŞ kimi dövlətlər 
də artıq onların “yazıq, məzlum” 
sifətini görməkdən bezib. 2022-ci ilin 
dekabrında BMT-dəki müzakirələrdə 
heç bir qətnamə və bəyanat qəbul 
edilməməklə bu mövqe diplomatik 
yolla Ermənistan siyasi rəhbərliyinin 
diqqətinə çatdırılmışdı. Görünən 
odur ki, İrəvan həmin dərsdən nəticə 
çıxartmayıb. 

MIRZOYAN NYU-YORKU 
BAŞIAŞAĞI TƏRK ETDI

Əslində, BMT TŞ 
səviyyəsində hər iki 
müzakirələrdə oxşar 
ssenarinin yaşanması, 
ermənilərin əliboş və 

başıaşağı vəziyyətdə Nyu-Yorku tərk 
etməsinin əsas səbəbi Azərbaycanın 
yürütdüyü siyasətdir. Bakının nüfuzlu 
beynəlxalq tribunalarda hər bir hesabatı 
reallığa, güclü siyasi iradəyə, beynəlxalq 
hüquq və prinsiplərə əsaslanan 
təkzibolunmaz arqument və faktlara 
əsaslanır. Biz bunu Azərbaycanın daimi 
nümayəndəsi Yaşar Əliyevin çıxışında 
bir daha müşahidə etdik. Çox güclü 
arqumentlər və dəqiq siyasi ritorika ilə 
hazırlanmış bu çıxış Ermənistan xarici 
işlər naziri Ararat Mirzoyanın aylarla 
üzərində işlənilən, qərb texnoloqları 
tərəfindən hazırlanan “tezis”lərini 
darmadağın etdi. Uzun müddətdir ki, 
erməni lobbisinin rüşvət müqabilində 
hazırlatdığı “ekspert rəyləri”, aparıcı 
media orqanlarındakı təbliğatına 
baxmayaraq, bu dəfə də Ermənistan 
Azərbaycanın qarşısında aciz duruma 

düşdü. Hərb 
meydanında 

olduğu 
kimi...  

AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az
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1996-cı ildə Birinci 
Qarabağ müharibəsi 
başa çatmışdı və 
təbii ki, hər hansı 
blokadadan danışmaq 
yersiz idi. Ermənilər 
işğal etdikləri Laçın 
vasitəsilə Ermənistanla 
əlaqə qurmuşdular. 
Bununla belə, Qarabağ 
ermənilərinin əksəriyyəti 
ac idi. 27 il keçməsinə 
baxmayaraq, nə dəyişib? 
Onda da ac idilər, indi də. 
Daha doğrusu, onda da 
müftə yeyən idilər, indi də. 

İndi “Nar” 
abunəçiləri heç bir 

parkinq ödəmə cihazından istifadə 
etmədən, sadəcə SMS ilə parklanma 
üçün nəzərdə tutulmuş ərazilərdə 
avtomobillərini mimimum 30 qəpikdən 

başlayan  ödənişlə park edə bilərlər. 
Parkinq üçün uyğun yer tapdıqdan 

sonra xidmətdən istifadəyə başlamaq 
çox sədədir. Ardıcıllığa əməl etməklə, 
avtomobilin qeydiyyat nişanı, parklanma 
məntəqəsinin nömrəsini və parklanma 
yerini (Məsələn: 10XX000 – 10001 
– 1) yazıb 1181 qısa nömrəsinə 
SMS göndərərək parkinq zamanını 
başladırsınız. Parkinqdən çıxarkən 

isə “SON” yazıb 1181 qısa nömrəsinə 
SMS göndərmək lazımdır. Bu zaman 
parkinqdən istifadə müddətiniz 
hesablanacaq və ödəniş məbləği 
“Nar”ın öncədən ödənişli tarifində olan 
abunəçilərin balansından avtomatik 
çıxılacaq. Korporativ müştərilər isə 
AzParking tətbiqi üzərindən müxtəlif 
üsullarla ödənişi həyata keçirə bilərlər 
. Ətraflı məlumat üçün nar.az/parkinq 

səhifəsinə daxil ola bilərsiniz. 
“Nar” hal-hazırda 2,2 milyon 

abunəçiyə yüksək keyfiyyətli rabitə 
xidmətləri göstərməkdədir. “Nar” 
son 4 ildə Müştəri Loyallığı İndeksinə 
görə ölkədə lider mobil operatordur. 
Mobil operator müştəriyönümlülük 
strategiyasına sadiq qalaraq sərfəli 
qiymət qarşılığında üstün xidmət 
təqdim edir.

“Nar” abunəçiləri parkinq “Nar” abunəçiləri parkinq 
xidmətini SMS ilə ödəyə biləcəklərxidmətini SMS ilə ödəyə biləcəklər

1996-cı ildə Birinci Qarabağ 
müharibəsi başa çatmışdı və təbii ki, hər 
hansı blokadadan danışmaq yersiz idi. 
Ermənilər işğal etdikləri Laçın vasitəsilə 
Ermənistanla əlaqə qurmuşdular. 
Bununla belə, Qarabağ ermənilərinin 
əksəriyyəti ac idi. 27 il keçməsinə 

baxmayaraq, nə dəyişib? Onda da ac idilər, 
indi də. Daha doğrusu, onda da müftə 
yeyən idilər, indi də. 

BMT TŞ-nin 16 avqust tarixli iclasından 
əvvəl bir tərəfdən aclar üçün yemək 
verilməsi, digər tərəfdənsə yerli sakinin 
“aclıqdan ölməsi” xəbəri “blokada” 
təbliğatının yalanlarıdır. Bu saxtakarlıq 
çoxsaylı suallara yol açır. Məsələn, guya 
“aclığ”a tab gətirməyib həyatla vidalaşan 
şəxsin cəmi 40 yaşı olub. Kiçik şəhərdə 
onun indiyədək aclıq çəkdiyindən niyə 

heç kimin, o cümlədən qonum-qonşunun, 
qohumların xəbəri olmayıb və yaxud nəyə 
görə heç kim bu şəxsi axtarıb-aramayıb? 
Əgər “ac”ları gündə bir dəfə yeməklə 
təmin etmək mümkündürsə, bu, hansı 
ərzaq və azuqə hesabına edilir? “Blokada” 
səbəbindən işsiz qalan əhalinin hamısı 
potensial aztəminatlı sayıldığından 
güman ki, şəhər sakinlərinin böyük qismi 
birdəfəlik süfrələrin iştirakçısıdır. Bu qədər 
ərzaq ehtiyatı varkən, aclıq və ehtiyacdan 
danışmaq nə qədər düzgündür?

RÜSTƏM QARAXANLI

Avqustun 15-dən etibarən 
Xankəndidəki separatçılar 
yeni “layihə”yə start veriblər. 

Ruben Vardanyanın sponsoru 
olduğu aksiya şəhərdə yaşayan 
“imkansızların, hamilə qadınların, 
yaşı 16-a çatmayan və 65-dən 
yuxarı olan şəxslər”in gündə bir 
dəfə yerli “Park hotel”də yeməklə 
təmin edilməsini nəzərdə tutur. 
Adıçəkilən hotel yerli daşnaklara 
məxsusdur. Aksiyaya Ermənistanın 
tələbi ilə avqustun 16-da baş tutan 
BMT TŞ-nin iclasından öncə start 
verilməsi təsadüfi deyil və “blokada” 
kampaniyasının tərkib hissəsidir. 
Halbuki Xankəndidə məskunlaşdığı 
bir il ərzində Vardanyan yerli 
əhalinin heç bir probleminin həlli 
üçün bir dram vəsait xərcləməyib. 
Buna görə o, Paşinyan tərəfdarı 
olan blogerlər tərəfindən kəskin 
şəkildə tənqid olunur. Vardanyanın 
nəinki əhaliyə pul xərcləməməsi, 
hətta “dövlət naziri” olduğu dövrdə 
“artsax”ın iqtisadi böhrandan 
çıxması üçün hər hansı proqramla 
çıxış etməməsi İrəvanda gülüş və 
istehza mövzusuna çevrilib.

SEPARATCILARINSEPARATCILARIN  
“ACLIQ OYUNLARI” “ACLIQ OYUNLARI” 

Xankəndidə pulsuz yemək paylanılacağına 
dair məlumat yayılandan dərhal sonra 
ermənilərə məxsus “20 fevral” teleqram-
kanalı yaxın keçmişdən çox maraqlı 
xatırlatma paylaşıb. Sən demə, 1996-cı ildə 
separatçı hərəkatın fəallarından olan Murad 
Petrosyan “baş nazir” Leonard Petrosyana 
təklif edir ki, imkansız şəxslərə pulsuz 
yemək verilsin. Petrosyan 1996-cı ildə “baş 
nazir”ə yazdığı məktubda üstüörtülü eyham 
vurub ki, “vəzifə”də olanlar, o cümlədən, o 
vaxtkı “prezident” Robert Köçəryan “xalqın 
malı”nı yeyib-taladıqlarından sıravi əhali 
bir qarın yeməyə möhtac qalıb. “Baş nazir” 
onun məktubunu o vaxtkı “müdafiə naziri” 
Samvel Babayana göndərib. Babayanla 
görüşən Petrosyan deyib ki, insanlar aclıqdan 
əziyyət çəkirlər və bu səbəbdən narazılıq 
gündən-günə artır. Çıxış yolu kimi o, “müdafiə 
naziri”ndən şəhər sovetinin yeməkxanasında 
hər gün 200 ailənin yeməklə təmin olunması 
üçün 25 min dollar istəyir. S.Babayan bu 
məqsədlə hər il “ordu”nun ehtiyatından 
endirilmiş qiymətlərlə 30 min dollar 
dəyərində ərzağın ayrılmasına tapşırıq verir. 

Ancaq qısa 
zaman ərzində 
Petrosyanın 
ideyası iflasa 
uğrayır. Çünki 
şəhər şurasının 
yemək-
xanasına o 
qədər ac sakin toplaşır 
ki, təşkilatçılar bu 
axının tələblərini 
təmin edə bilməyə-
cəklərini anlayırlar. 

Fikrindən 
daşınmayan M.Petrosyan bu dəfə əhaliyə 
yeməyi evdə bişirmək üçün ərzaq paylamaq 
qərarına gəlir və yerli TV ilə çıxışında 
Xankəndi sakinlərinə izah etməyə çalışır 
ki, bu yardım yalnız vəziyyəti ən çətin olan 
ailələr üçün nəzərdə tutulub. Təbii ki, xeyri 
olmur. Ertəsi günü ərzaq paylanan “Oktyabr” 
kinoteatrının qarşısına o qədər adam toplaşır 
ki, sıxlıqdan avtomobillərin hərəkətini 
dayandırmalı olurlar. Bunu görən S.Babayan 
M.Petrosyanla anlaşmasını ləğv edir. 

İNDİ “BLOKADA”DIRSA, 
BƏS 1996-CI İLDƏ NƏ İDİ?

ACLIQ OLSUN, 
SEPARATİZM OLSUN
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2020-ci il müharibəsindəki 
acı məğlubiyyət siyasi vəziyyəti 
dəyişdi. Həm Qərb, həm 
də Rusiya Ermənistanla 
Azərbaycanı sülhə səslədiyi 
bir dövrdə diaspor sülhün 
əleyhinə çıxmağa başladı. 
Çünki torpaqların işğaldan 
azad edilməsi böyük 
piroqun əldən çıxması ilə 
nəticələnmişdi. Artıq erməni 
icmalarında Paşinyanın 
hakimiyyətdən getməsi 

üçün fikir formalaşmağa 
başlamışdı. Bakı  və 
Yerevan arasındakı 
danışıqlar prosesini 

məhdudlaşdırmaq 
diasporla yanaşı kilsənin 
də istəyi idi. Çünki 
uzun illər bu məsələ hər 
iki qurum üçün xarici 
siyasətdə istifadə edilən 

rıçaq və nüfuz vasitəsi idi. 
Diaspor 30 il ərzində qaçqınlar 
və Qarabağ erməniləri adına 
müxtəlif fond və qurumlardan 

ianələr toplayır, kassalarını 
doldurur, arada 3-5 
dollar da Ermənistana 

və Qarabağa göndərirdi. 
İndi isə həm Qarabağın 

təbii sərvətləri, həm də ianə 
dilənçiliyi əldən çıxmışdı. 

Diaspor bunun günahkarı 

kimi Paşinyanı görür. Onun 
hakimiyyətdən getməsi, 
revanşist qüvvələrin iqtidara 
gəlməsi diasporun planlarına 
uyğun idi. Diasporun arzusuna 
əsasən, Paşinyan istefa 
verməli, məğlubiyyətə görə 
bütün məsuliyyəti öz üzərinə 
götürməli, “günah keçisi”nə 
çevrilməli idi. Bununla da 
“günahı” olan hər kəs azad və 
firavan yaşamalı idi. Amma 
Paşinyan diasporun ümidini 
doğrultmadı və növbədənkənar 
seçkilərdə yenidən qələbə 
qazandı.

DIASPOR DAXILINDƏ 
ÇATLAR DƏRINLƏŞIR

“Laçın” sərhəd-keçid 
məntəqəsi ətrafında yaranan 
vəziyyətdə də diasporun 
fəaliyyətinin erməni cəmiyyəti 
tərəfindən xoş qarşılanmadığını 
qeyd etmişik. Müharibədən 
əvvəl erməni diasporu bu 
tip məsələlərlə bağlı daha 
qətiyyətli olsa da, artıq passiv 
fazaya keçmək üzrədir. Diaspor 
ermənilərinin Ermənistan 
hakimiyyətinə etibarı getdikcə 
mənfiyə doğru hərəkət edir. 
Erməni diasporundakı çatlar 
və fikir ayrılıqları da bu prosesi 
daha da sürətləndirir. 

Bütün dövrlərdə İrəvanla diaspor 
arasında əməkdaşlıq formatı ikincinin 
respublikaya təmənnasız yardımı 
üzərində qurulmuşdu. Bu, əslində 
aysberqin görünən üzü idi. Diaspor 
heç bir halda təmənnasız yardım 
missiyası ilə məşğul olmayıb. İşğal 
edilmiş Azərbaycan torpaqları 2020-
ci il müharibəsinə qədər diaspor 
ermənilərinin talan yeri idi. İstər 
Zəngilanda, istər Laçında, istərsə 
də digər ərazilərdə müxtəlif biznes 
fəaliyyətləri həyata keçirilir, Şuşada 

villalar inşa edilir, Azərbaycanın təbii 
sərvətləri amansızcasına talanırdı. Elə 
Laçının Zabux qəsəbəsində inşa edilən 
evlər də bu “sərmayə”lərdən biri 
idi. Diaspor taladığı yüz 
milyonlar, milyardlar 
qarşılığında 
Ermənistana və 
Qarabağın separatçı 
rejiminə 
“tulapayı” 
verməyi özünə 
borc bilirdi.

Son günlər 
“Laçın” 

sərhəd-keçid 
məntəqəsi 

ətrafında 
cərəyan 

edən 
hadisələr 
və dünya 
ictimaiy-

yətini 
çaşdırmaq 

üçün 
tirajlanan 

xəbərlərdə 
erməni 

diasporunun 
kifayət 

qədər rolu 
var. Diaspor 
əslində bu 

hadisələrdən 
şəxsi 

maraqları 
üçün istifadə 

etməyə 
başlayıb.

FUAD ABBASOĞLU

TALANAN MILYARDLAR ƏVƏZINƏ “TULAPAYI”

ERMƏNI LOBBISININ PUÇ 
OLAN PLANLARI

Erməni lobbisi yenidən Erməni lobbisi yenidən 
“IS” “IS” 
BASINDABASINDA

Erməni lobbisi yenidən Erməni lobbisi yenidən 
“IS” “IS” 
BASINDABASINDA

Erməni cəmiyyəti və siyasətçiləri 
son günlər baş verən hadisələrlə 
bağlı diasporun fəaliyyətini 

ürəkaçan hesab etmir. Müxalifətin 
fikrinə görə, diaspor daha çox iş görə 
bilər və görməlidir. “Laçın” sərhəd-keçid 
məntəqəsi ilə bağlı diaspor müxtəlif 
ölkələrdə etiraz aksiyaları təşkil etsə 
də, bəzən aksiya iştirakçılarının sayı bir 
əlin barmaq sayından o tərəfə keçmir. 
Eyni zamanda, etirazlar kütləviləşmir 
və daimi xarakter almır. Bütün bu 
hadisələr xaricdə fəaliyyət göstərən 
erməni diasporu ilə baş nazir Nikol 
Paşinyan arasındakı münasibətlərdə 
çatların getdikcə dərinləşməsindən 
xəbər verir.

PAŞINYAN 2018-CI ILDƏN DIASPOR ILƏ 
“MÜHARIBƏYƏ” BAŞLADI

Paşinyanın “məxməri inqilab”dan 
sonra Diaspor Nazirliyinin ləğv 
edilməsi barədə planını açıqlaması 
xaricdə fəaliyyət göstərən erməni 
lobbisində böyük rezonansa səbəb 
olmuşdu. Açıqlamadan sonra İrəvanda 
və bir sıra xarici ölkələrdə etiraz 
aksiyaları keçirildi. Bu, Paşinyanla 
diaspor arasında yaranan ilk çat idi. 
Hətta Kilikiya Evinin katolikosu I 
Aram Paşinyana açıq məktub yazaraq 
“Diasporun Diaspor Nazirliyinə ehtiyacı 
var” demişdi. Məktub isə diaspor 
və kilsənin eyni mərkəzdən idarə 
olunduğunu, eyni mərama xidmət 
etdiyini göstərirdi. Unutmaq lazım deyil 
ki, diaspor hər zaman Ermənistana 
təzyiq vasitəsi olub.

Avropa və ABŞ-yə ilk rəsmi 
səfərlərində Paşinyan diaspor 

mərkəzlərində qonaq olub və onların 
fəaliyyəti ilə maraqlanmışdı. Amma 
münasibətlər pisləşməyə doğru 
gedirdi. Avropadakı bəzi ermənilər 
Paşinyana qarşı neytral mövqe tutsalar 
da, Fransa, Belçika və İtaliyadakı 
erməni cəmiyyətləri baş nazirin 
siyasətini kəskin şəkildə tənqid 
etməyə başlamışdılar. Diaspor üçün 
Ermənistanın baş naziri daxili siyasi 
çəkişmələrə qərq olmuş, diaspordan 
maliyyə dəstəyi kontekstində 
danışan siyasətçi kimi görünürdü. 
Nikolun ölkədəki nüfuzlu oliqarxları 
zərərsizləşdirmək əvəzinə, onlarla 
əməkdaşlığı, yaradılmış süni atmosfer 
və monopoliyanın hökmranlığı fonunda 
diaspor erməniləri hakimiyyətə etibar 
etmirlər.

MDB-DƏKI ERMƏNI DIASPORUNA 
“ÖGEY” MÜNASIBƏT 

Bundan əlavə, 2020-ci ildə 
Paşinyanın diaspor işləri üzrə 
komissarlığın 13 əməkdaşını tutduğu 
vəzifədən azad etməsi də diasporun 
diqqətindən kənarda qalmadı. Əslində, 
baş nazir Marqarita Simonyanın 
Rusiyadan olan bir çox məşhur 
erməninin ona qarşı real münasibətini 
əksetdirən paylaşımından sonra bu 
addımı atdı. İşdən çıxarılanlar arasında 
Şərq, Cənubi Amerika və Avstraliyadakı 
erməni cəmiyyətləri ilə işləyən 
komissarlar var idi. Paşinyan Qərbi 
Avropa və ABŞ erməni cəmiyyətləri 
ilə işi gücləndirir, MDB xətti üzrə 
çalışanları isə ixtisara salır. Paşinyanın 
Qərbyönümlü siyasəti Rusiyadakı 
erməni iş adamlarının da ciddi 
narazılığına səbəb olmuşdu.
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Rusiya ilə Ermənistanı birləşdirən və 
Abxaziyadan keçən dəmiryolu xəttinin 
açılması ilə bağlı müzakirələr yenidən 
intensivləşib. Bu məsələ ilə bağlı 
Rusiya Xarici İşlər Nazirliyinin son 

bəyanatı aranı qarışdırıb.

Gürcüstanın İnsan Hüquqları 
Komitəsinin rəhbəri Aluda Quduşauri 
hesab edir ki, Zaxarovanın dedikləri 
maraqlı deyil: “Dövlətimizin bu məsələ ilə 
bağlı dəqiq mövqeyi var, biz bunu 
bütün beynəlxalq platformalarda 
qeydə almışıq. Biz 
Gürcüstanın 
maraqlarına uyğun 
addımlar atmağa 
davam edəcəyik”. 
Millət vəkilinin 

ifadəsinin qeyri-müəyyənliyi müxalifətin 
şübhələrini daha da artırıb. Müxalifətçi 
deputat Tina Bokuçavanın sözlərinə görə, 
hakimiyyət öz nüfuzunu itirmək bahasına 

olsa belə, dəmir yolu əlaqəsini bərpa 
etməyə hazırlaşır. Politoloq 

Paata Zakareişvili isə bu 
arqumentlərlə razılaşmır 
və hesab edir ki, “Gürcü 
Arzusu” seçkilər öncəsi 

özünə zərbə vurmayacaq: 
“Dəmir yolunun Oçamşirdən 

Zuqdidiyə qədər olan hissəsinin yalnız 
xəritədə mövcud olduğunu nəzərə alsaq, 
tərəflər ortaq məxrəcə gəlsələr belə, 
marşrutun bərpası üçün yüz milyonlarla 
dollar və ən azı iki il lazım olacaq. 
Hazırkı şəraitdə bu amillər məsələ ilə 
bağlı danışıqları minimuma endirir”. 
Bundan sonra Gürcüstanın baş naziri 
İrakli Qaribaşvili Abxaziya dəmir yolunun 
bərpası üçün heç bir danışıq aparılmadığını 
bəyan edib. O,  bəzi dairələrin ictimaiyyəti 
çaşdırmağa çalışdığını bildirib. 

Məsələdə 
maraqlı 

tərəflərdən biri 
də Ermənistandır. 

Uzun illər işğalçılıq 
siyasəti səbəbindən 

blokda vəziyyətinə 
salınan İrəvan hər vəchlə bu 

yolun açılmasına çalışır. Ölkə hazırda 
yüklərini Gürcüstanın “Yuxarı Lars” 
keçid məntəqəsi ilə həyata keçirir. 
Amma bu yol il boyu tıxaclar və pis 
hava şəraiti səbəbindən problemlidir. 
Bu səbəbdən də, Ermənistan yüklərin 
daşınması üçün Abxaziya ilə dəmir 
yolunun açılmasına ümid edir. Lakin 
bu arzu reallaşana oxşamır. Məsələ 

ondadır ki, Abxaziya ilə Rusiya 
Federasiyası və Ermənistan 
arasında dəmir yolunun açılması 
mövzusu 15 il əvvəl də müzakirə 
olunub, amma gürcü tərəfinin 

haqlı etirazı səbəbilə razılığa 
gəlmək mümkün 

olmayıb. Gürcüstan 
hesab edir ki, 
Abxaziya dəmir 
yolu sektoru, SSRİ 
illərində olduğu 
kimi, Gürcüstan 

dəmir yolunun 
Abxaziya 
sektoru 

adlanmalıdır. Abxaziya tərəfi isə buna 
razı deyil. 

ABXAZIYA MÜSTƏQILLIK TƏLƏB EDIR
Qeyd edək ki, Abxaziya tərəfi 

dəfələrlə dəmir yolunun açılması ilə 
bağlı debatlarda iştirak etməyib. Sanki 
dəmir yolu əlaqəsinin açılması məsələsi 
hamını - Tbilisini, İrəvanı, Moskvanı, 
Vaşinqtonu, Brüsseli maraqlandırır, tək 
abxazlardan başqa. Uzun illər də “bizə 
bu dəmir yolu qətiyyən lazım deyil, 
əgər ehtiyacınız varsa, müstəqilliyimizi 
tanıyın, o zaman bəlkə sizin xahişinizə 
baxarıq”, - deyə iddia ediblər. Lakin son 
vaxtlar Abxaziya tərəfi öz mövqeyini 
dəyişib. Bu, Abxaziya tərəfinin xüsusi 
“hökumət” komissiyasının iclasından 
sonra məlum olub. Bəs nədən 
abxazlar danışıqların mümkün olduğu 
qənaətinə gəliblər? Bu gözlənilməz 
mövqe dəyişikliyinin bir neçə izahı 
ola bilər. Məsələn, son vaxtlar 
Rusiyanın beynəlxalq təcridi fonunda 
Gürcüstandan tranzitin xeyli artması və 
abxazların asan pul qazanmaq iyini hiss 
etməsi faktı həlledici ola bilər. 

Bir faktı da qeyd edək ki, rəsmi 
Tbilisi bu dəmir yolunu açmaqla 
strateji səhvə yol verə bilər. Birincisi, 
bunu edərsə, Gürcüstan hakimiyyəti 
öz ölkəsinin ərazi bütövlüyünü şübhə 
altına almış olacaq. İkincisi, separatçı 
Abxaziyanı müstəqil subyekt kimi qəbul 
edir, bununla da, beynəlxalq miqyasda 
Abxaziyanın tanınmasına şərait 
yaradır. Üçüncüsü, Rusiyanın təzyiqləri 
qarşısında ölkəsinin 
suverenliyini və 
hakimiyyətinin 
müstəqilliyini 
şübhə altına qoyur. 
Dördüncüsü, bu, 
Gürcüstanın rəsmi 
Bakı ilə strateji 
münasi-
bətlərinə 
zidd 
olardı. 

R usiyanın işğalı altında olan Abxaziya 
ərazisindən Ermənistanla dəmir 
yolu əlaqəsini bərpa etmək istəyi 

yenidən gündəmə gəlib. Rusiya Xarici 
İşlər Nazirliyinin rəsmi nümayəndəsi 
Mariya Zaxarovanın Abxaziya vasitəsilə 
Ermənistanla dəmir yolu əlaqəsinin bərpası 
üzərində işlədikləri barədə bəyanatı aranı 
qarışdırıb. Mayın əvvəlində isə Rusiya 
Ticarət və Sənaye Palatasının prezidenti 
Sergey Katırin qondarma Abxaziya 
respublikası ərazisindən dəmir yolu 
tranzitinə başlamaq zərurətini bəyan edib. 

“GÜRCÜ ARZUSU” 
GIZLI DANIŞIQLAR APARIR?

Abxaziya dəmir yolunun açılmasını 
gürcü müxalifəti Gürcüstanın dövlət 
maraqlarına xəyanət kimi qəbul edir 
və bu addımın yalnız separatçıların 
maraqlarına xidmət edəcəyini irəli sürür. 
Digər tərəfdən, hesab edilir ki, bu, ölkənin 
iqtisadiyyatını zəiflədəcək. Daha dəqiq 
desək, yolun açılmasının Poti limanı 
ilə həyata keçirilən ticarət dövriyyəsini 

azaldacağı vurğulanır. Bir 
faktı da yada salaq ki, “Gürcü 
arzusu” hələ müxalifətdə olarkən 
bu məsələni gündəmə gətirmişdi. Lakin 
hakimiyyətə gəldikdən sonra onun mövqeyi 
xeyli dəyişib, bu, prinsipcə, təəccüblü 
deyil - müxalifətdə olanda danışmaq olar 
- yəni, səslənən sözün məsuliyyəti olmur. 
Ancaq hakimiyyətdə olanda məsuliyyət 
olduğundan vaxtilə deyilənlər arxa plana 
keçir. Gürcü deputat Roman Qotsiridze 
“Gürcü Arzusu”na bu məsələ ilə bağlı bütün 
şübhələri aradan qaldırmağı təklif edib. 
“Zaxarova Rusiyanın rəsmi mövqeyini 
səsləndirib və Gürcüstan hökuməti bu 
məsələdə səssiz qala bilməyəcək. Belə 
bir şeyin olmadığı və planlaşdırılmadığı 
barədə dərhal açıqlama lazımdır. Bu yol 
Rusiyanın hərbi potensialını 
gücləndirəcək, ona avtoritar 
rejimlərlə birbaşa əlaqə 
yaratmağa imkan verəcək. 
Bu layihənin həyata 
keçirilməsi Rusiyanın 
aqressiv planlarına 
dəstək olacaq”, - deyə 
siyasətçi bildirib.

AZƏR 
NURİYEV

YÜZ MILYONLARLA DOLLAR, AZI IKI IL VAXT

ERMƏNISTANIN XƏYALI 
REALLAŞMAYACAQ

Aluda Aluda 
QuduşauriQuduşauri

Irakli Irakli 
QaribaşviliQaribaşvili

ABXAZ DƏMIR YOLUNUN ABXAZ DƏMIR YOLUNUN 
ACILMASI BAS ACILMASI BAS 
TUTMAYACAQTUTMAYACAQ

ABXAZ DƏMIR YOLUNUN ABXAZ DƏMIR YOLUNUN 
ACILMASI BAS ACILMASI BAS 
TUTMAYACAQTUTMAYACAQ
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HAZIRLADI

KÜBRA 
MƏHƏRRƏMOVA

SONRAKISONRAKI  
PESMANLIQ PESMANLIQ 
ABŞ-də nüvə silahının atası sayılan Oppenheymer ilk nüvə bombasının sınağından sonra 
narahatlığını bildirir. Yeni silahın ciddi nəzarətdə saxlanılması barədə hökumətə çağırış 
edir. O anlayırdı ki, nüvə silahının kəşfindən sonra dünya artıq əvvəlki kimi olmayacaq. 

1960-cı 
illərdə verdiyi 
müsahibələrdə 
o, Bhagavad-
Gitadan sitat 

gətirərək 
fikrini belə 
izah edir: 
“İndi mən 
dünyaları 
məhv edən 

ölüm oldum!”.

Bu Bu aralar nüvə aralar nüvə 
silahından istifadə silahından istifadə 
ritorikası dünya ritorikası dünya 

üzərində yaman artıb. Əvvəllər üzərində yaman artıb. Əvvəllər 
bu, ABŞ və SSRİ arasında bu, ABŞ və SSRİ arasında 
yaşanan “soyuq müharibə”nin yaşanan “soyuq müharibə”nin 
tərkib hissəsi idisə, bu gün tərkib hissəsi idisə, bu gün 
prosesə başqa oyunçular prosesə başqa oyunçular 
da qoşulub.  Ukrayna ilə da qoşulub.  Ukrayna ilə 
müharibədən sonra isə Rusiyanın müharibədən sonra isə Rusiyanın 
nüvə hədəsi daha da yüksəlib. nüvə hədəsi daha da yüksəlib. 

Məlumat üçün qeyd edim Məlumat üçün qeyd edim 
ki, dünyada “Nüvə klubu”na ki, dünyada “Nüvə klubu”na 
doqquz ölkə daxildir ki, onlar da doqquz ölkə daxildir ki, onlar da 
aşağıdakılardır:  aşağıdakılardır:  

ABŞ, Rusiya, Böyük Britaniya, ABŞ, Rusiya, Böyük Britaniya, 
Fransa, Çin, Hindistan, Pakistan, Fransa, Çin, Hindistan, Pakistan, 

Şimali Koreya (KXDR). İsrail Şimali Koreya (KXDR). İsrail 
barədə isə dəqiq məlumat barədə isə dəqiq məlumat 
yoxdur. Ola da bilər, olmaya da... yoxdur. Ola da bilər, olmaya da... 

Lakin bir sıra dövlətlər nüvə Lakin bir sıra dövlətlər nüvə 
silahından könüllü imtina ediblər silahından könüllü imtina ediblər 
ki, onlar da CAR, Qazaxıstan, ki, onlar da CAR, Qazaxıstan, 
Ukrayna və Belarusdur. Son üç Ukrayna və Belarusdur. Son üç 
ölkə öz nüvə silahlarını Rusiyaya ölkə öz nüvə silahlarını Rusiyaya 
təhvil verib. təhvil verib. 

Yəni, SSRİ dağılandan Yəni, SSRİ dağılandan 
sonra nüvə silahı kimi qorxunc sonra nüvə silahı kimi qorxunc 
silahın beş əldə olmasındansa, silahın beş əldə olmasındansa, 
dünya gücləri belə qərar verdi dünya gücləri belə qərar verdi 
ki, bir əldə, Rusiyada olması ki, bir əldə, Rusiyada olması 
daha yaxşıdır. İndi yaxşıdırmı, daha yaxşıdır. İndi yaxşıdırmı, 
pisdirmi, bunu zaman pisdirmi, bunu zaman 
göstərəcək. göstərəcək. 

EYNŞTEYNIN ABŞ PREZIDENTI EYNŞTEYNIN ABŞ PREZIDENTI 
RUZVELTƏ MƏKTUBU RUZVELTƏ MƏKTUBU 

Bəs yaxşı, nüvə silahı kimi Bəs yaxşı, nüvə silahı kimi 
qorxunc silahın meydana çıxma qorxunc silahın meydana çıxma 
zərurəti nədən yarandı? İnsan zərurəti nədən yarandı? İnsan 
övladının onsuz da, əsrlər boyu övladının onsuz da, əsrlər boyu 
bir-birini məhv etmək üçün bir-birini məhv etmək üçün 
topu-tüfəngi var idi. Üstəlik, topu-tüfəngi var idi. Üstəlik, 
təbiət də zaman-zaman qorxunc təbiət də zaman-zaman qorxunc 
epidemiyalar yaradaraq yer epidemiyalar yaradaraq yer 
kürəsində insanların sayını kürəsində insanların sayını 
azaldırdı. azaldırdı. 

Bəs, o zaman niyə alimlər Bəs, o zaman niyə alimlər 
“meymunun əlinə qumbara “meymunun əlinə qumbara 
verdilər”? verdilər”? 

Əvvəla ondan başlayaq ki, II Əvvəla ondan başlayaq ki, II 
Dünya müharibəsi illərində Dünya müharibəsi illərində 
müxtəlif ölkələrin kəşfiyyat müxtəlif ölkələrin kəşfiyyat 
məlumatlarında Hitlerin məlumatlarında Hitlerin 
nüvə silahına yiyələnməsi nüvə silahına yiyələnməsi 

haqqında məlumatlar var idi. Və haqqında məlumatlar var idi. Və 
bu qorxulu anons idi.  bu qorxulu anons idi.  

Heç də təsadüfi deyil ki, Heç də təsadüfi deyil ki, 
2 avqust 1939-cu ildə Albert 2 avqust 1939-cu ildə Albert 
Eynşteyn ABŞ prezidenti Eynşteyn ABŞ prezidenti 
Ruzveltə bu barədə məktub yazır. Ruzveltə bu barədə məktub yazır. 
Alim məktubunda bildirir ki, Alim məktubunda bildirir ki, 
nasist Almaniyası nüvə silahının nasist Almaniyası nüvə silahının 
əldə olunması üçün fəal iş aparır. əldə olunması üçün fəal iş aparır. 
Tezliklə uran sayəsində meydana Tezliklə uran sayəsində meydana 
yeni və vacib enerji növü çıxacaq. yeni və vacib enerji növü çıxacaq. 
Alim həmçinin məktubunda Alim həmçinin məktubunda 
ABŞ-ni də bu istiqamətdə ABŞ-ni də bu istiqamətdə 
tədqiqata başlamağa çağırır. tədqiqata başlamağa çağırır. 

GIZLI SILAH LABORATORIYASINA GIZLI SILAH LABORATORIYASINA 
RƏHBƏRLIK EDIRRƏHBƏRLIK EDIR

Beləliklə, ABŞ-də meydana Beləliklə, ABŞ-də meydana 
“Manhetten layihəsi” çıxır. Bu “Manhetten layihəsi” çıxır. Bu 
layihəylə birgə son günlərin layihəylə birgə son günlərin 
qəhrəmanı, haqqında çəkilən qəhrəmanı, haqqında çəkilən 
filmlə dünya kino kirayəsini filmlə dünya kino kirayəsini 
ələ alan, istedadlı və parlaq ələ alan, istedadlı və parlaq 
fizik Oppenheymer də dünyada fizik Oppenheymer də dünyada 
tanınır. tanınır. 

O, 1942-ci ildə “Manhetten O, 1942-ci ildə “Manhetten 
layihəsi”nin gizli silah layihəsi”nin gizli silah 
laboratoriyasına rəhbərlik laboratoriyasına rəhbərlik 
etməyə başlayır. Layihənin etməyə başlayır. Layihənin 
tədqiqat və inkişafının bir hissəsi tədqiqat və inkişafının bir hissəsi 
Nyu Meksiko ştatında, Los Nyu Meksiko ştatında, Los 
Alamosda qurulur və dünyanın Alamosda qurulur və dünyanın 
ilk atom bombası məhz burada, ilk atom bombası məhz burada, 
16 iyul 1945-ci ildə sınaqdan 16 iyul 1945-ci ildə sınaqdan 
keçirilir. keçirilir. 
Kod adı Kod adı 
“Triniti”, “Triniti”, 
yəni yəni 
“Üçlük” “Üçlük” 
olan 21 olan 21 

kiloton trotil gücünə malik kiloton trotil gücünə malik 
pluton bombasının birincisi  pluton bombasının birincisi  
ABŞ-də partladılaraq nüvə ABŞ-də partladılaraq nüvə 
erasının əsası qoyulur. erasının əsası qoyulur. 

“Üçlüyün” qalan iki üzvü - “Üçlüyün” qalan iki üzvü - 
“Little Boy” və “Fat Man” adlı “Little Boy” və “Fat Man” adlı 
iki nüvə bombası isə 1945-ci ilin iki nüvə bombası isə 1945-ci ilin 
avqustun 6-ı və 9-u Naqasaki avqustun 6-ı və 9-u Naqasaki 
və Xirosimaya ABŞ hərbi hava və Xirosimaya ABŞ hərbi hava 
qüvvələri tərəfindən atılır. Bu, qüvvələri tərəfindən atılır. Bu, 
nüvə bombasının müharibədə nüvə bombasının müharibədə 
ilk istifadəsi kimi tarixə düşür.ilk istifadəsi kimi tarixə düşür.

Bununla da Yaponiya Bununla da Yaponiya 
kapitulyasiya elan edir və kapitulyasiya elan edir və 
atılan bombalar II Dünya atılan bombalar II Dünya 
müharibəsinin nəticələrində müharibəsinin nəticələrində 
həlledici rol oynayır. həlledici rol oynayır. 

DÜNYA ARTIQ ƏVVƏLKI DÜNYA ARTIQ ƏVVƏLKI 
KIMI OLMAYACAQKIMI OLMAYACAQ

ABŞ-də nüvə silahının atası ABŞ-də nüvə silahının atası 
sayılan Oppenheymer ilk nüvə sayılan Oppenheymer ilk nüvə 
bombasının sınağından sonra bombasının sınağından sonra 
narahatlığını bildirir. Bu silahın narahatlığını bildirir. Bu silahın 
ciddi nəzarətdə saxlanılması ciddi nəzarətdə saxlanılması 
barədə hökumətə çağırış edir. barədə hökumətə çağırış edir. 
Openheymer anlayırdı ki, nüvə Openheymer anlayırdı ki, nüvə 
silahının kəşfindən sonra dünya silahının kəşfindən sonra dünya 
artıq əvvəlki kimi olmayacaq. artıq əvvəlki kimi olmayacaq. 

1960-cı illərdə verdiyi 1960-cı illərdə verdiyi 
müsahibələrdə o, Bhagavad-müsahibələrdə o, Bhagavad-
Gitadan sitat gətirərək fikrini Gitadan sitat gətirərək fikrini 

belə izah edir: “İndi mən belə izah edir: “İndi mən 
dünyaları məhv dünyaları məhv 

edən ölüm edən ölüm 
oldum!”oldum!”

Oppen-Oppen-
heymer xalq heymer xalq 

qəhrəmanına qəhrəmanına 
çevrilir, şəkli çevrilir, şəkli 
“Times” kimi “Times” kimi 
jurnalların jurnalların 
üz qabığını üz qabığını 
zəbt edir, zəbt edir, 

saysız-saysız-
hesabsız hesabsız 

müsahibələr müsahibələr 
verir. Prezident verir. Prezident 

Trumen isə 1946-cı Trumen isə 1946-cı 
ildə Oppenheymeri ildə Oppenheymeri 
“xidmətlərinə görə” “xidmətlərinə görə” 
medalı ilə təltif medalı ilə təltif 
edir. Bir alim üçün edir. Bir alim üçün 
bundan gözəl nə ola bundan gözəl nə ola 
bilərdi ki? bilərdi ki? 

HHIDROGEN BOMBASININ IDROGEN BOMBASININ 
YARADILMASINA QARŞI ÇIXIRYARADILMASINA QARŞI ÇIXIR

Oppenheymer dahi fizik Oppenheymer dahi fizik 
olmaqla yanaşı, müxtəlif olmaqla yanaşı, müxtəlif 
elmlər üzrə dərin biliyə malik, elmlər üzrə dərin biliyə malik, 
xarizmatik və insanlarla dil xarizmatik və insanlarla dil 
tapmağı bacaran biri idi. Onun tapmağı bacaran biri idi. Onun 
elmi məqalələri, tədqiqatları elm elmi məqalələri, tədqiqatları elm 
ictimaiyyəti tərəfindən alqışla ictimaiyyəti tərəfindən alqışla 
qarşılanırdı. qarşılanırdı. 

O, 1947-1952-ci illərdə ABŞ-O, 1947-1952-ci illərdə ABŞ-
nin Atom Enerjisi Komissiyasının nin Atom Enerjisi Komissiyasının 
Ümumi Məsləhət Komitəsinə Ümumi Məsləhət Komitəsinə 
başçılıq edir. Alim-fizik hər başçılıq edir. Alim-fizik hər 
zaman atom enerjisinin sülh zaman atom enerjisinin sülh 
məqsədiylə istifadəsinin məqsədiylə istifadəsinin 
zəruriliyini qeyd edir. zəruriliyini qeyd edir. 

O, hər zaman nüvə O, hər zaman nüvə 
bombasından daha güclü bombasından daha güclü 
olan hidrogen bombasının olan hidrogen bombasının 
yaradılmasına qarşı çıxır. yaradılmasına qarşı çıxır. 
Lakin 31 yanvar 1950-ci ildə Lakin 31 yanvar 1950-ci ildə 
ABŞ prezidenti Harri Trumen ABŞ prezidenti Harri Trumen 
hidrogen bombasının yaradılması hidrogen bombasının yaradılması 
barədə əmr verir. 1952-ci ildə isə barədə əmr verir. 1952-ci ildə isə 
ABŞ ilk hidrogen bombasını gizli ABŞ ilk hidrogen bombasını gizli 
sınaqdan keçirir. sınaqdan keçirir. 

Oppenheymerin sülh tezisləri Oppenheymerin sülh tezisləri 
bir müddət sonra hökumət bir müddət sonra hökumət 
tərəfindən onun barəsində tərəfindən onun barəsində 
“Oppenheymerin işi”nin “Oppenheymerin işi”nin 
qaldırılmasına gətirib çıxarır. qaldırılmasına gətirib çıxarır. 
Araşdırmada Oppenheymerin Araşdırmada Oppenheymerin 
siyasi görüşlərinin dövlət siyasi görüşlərinin dövlət 
maraqlarıyla üst-üstə düşməməsi maraqlarıyla üst-üstə düşməməsi 
göstərilir. Oppenheymer tutduğu göstərilir. Oppenheymer tutduğu 
bütün vəzifələrdən azad olunur. bütün vəzifələrdən azad olunur. 

Bütün gizli nüvə Bütün gizli nüvə 
layihələrindən uzaqlaşdırılır. layihələrindən uzaqlaşdırılır. 
Elmi kəşflərin bəşəriyyət üçün Elmi kəşflərin bəşəriyyət üçün 
potensial təhlükəsindən narahat potensial təhlükəsindən narahat 
olan Oppenheymer 1960-cı olan Oppenheymer 1960-cı 
ildə Albert Eynşteyn və digər ildə Albert Eynşteyn və digər 
görkəmli alim və müəllimlərlə görkəmli alim və müəllimlərlə 
birlikdə Dünya İncəsənət və birlikdə Dünya İncəsənət və 
Elmlər Akademiyasını təsis edir.Elmlər Akademiyasını təsis edir.

O, başda Albert Enşteyn O, başda Albert Enşteyn 
olmaqla bir sıra görkəmli olmaqla bir sıra görkəmli 
alimlərin fikriylə razılaşaraq alimlərin fikriylə razılaşaraq 
bildirirdi ki, elmi kəşflər insanlıq bildirirdi ki, elmi kəşflər insanlıq 
üçün potensial təhlükə yaradır. üçün potensial təhlükə yaradır. 

Məşhur alim 18 fevral Məşhur alim 18 fevral 
1967-ci ildə Pristonda xərçəng 1967-ci ildə Pristonda xərçəng 
xəstəliyindən vəfat edir.xəstəliyindən vəfat edir.



R oma ətrafında 
gəzərkən təsadüfən 
İtaliyanı tərk edə, 

sərhədi keçə və başqa bir 
ölkəyə düşə bilərsiniz. 
Bu qədim şəhərin tam 
mərkəzində Vatikan dövləti 
(Stato della Citta del 
Vaticano) yerləşir. Buraya 
ictimai nəqliyyatla və ya 
piyada gəlmək mümkündür. 
Qala divarı ilə əhatə olunan 
dövlət 1929-cu ildə rəsmi 
olaraq qurulub. Onun kiçik 
ərazisini bir saatdan az 
müddətdə piyada gəzmək 
mümkündür. 

Vatikan katolik 
kilsəsinin başçısı Papanın 
iqamətgahı kimi tanınır. 
Vatikan Romanın tam 
mərkəzində bütün katoliklər 
üçün müqəddəs olan 
şəhər-dövlətdir, dünya 
xristianlığının mərkəzidir. 
Ona görə də “Böyük missiyası 
olan kiçik şəhər” adlanır.

SƏKI DAŞLARINDA 
GÖZƏ DƏYMƏYƏN AĞ XƏTT

Katedral binasından çıxıb 
Müqəddəs Pyotr meydanını 
keçsəniz, səki daşlarında 
gözə dəyməyən ağ xətt görə 
bilərsiniz. Bir çox turist buna 
əhəmiyyət vermir, lakin bu, 
İtaliya və Vatikanı ayıran 
dövlət sərhədidir.

Vatikanın özünün gerbi, 
bayrağı, mühafizəçiləri və 
hətta dili - latın dili var. 
Dünyanın ən kiçik ölkəsi 
qəzet nəşr edir, radiosu və 
poçtu fəaliyyət göstərir. 
Üstəlik, burada hətta dəmir 
yolu da var, lakin onun 
uzunluğu cəmi 275 metrdir. 
500-ə yaxın vətəndaşının 
çoxu kilsədə işləyir.

Vatikanın ən mühüm 
görməli yerləri Müqəddəs 
Pyotr Meydanı və Katedrali, 
Sikstin kapellası, Apostol 
Sarayı və qiymətsiz sənət 
əsərləri ilə dolu Vatikan 
muzeyləridir. Sandro 
Botticelli, Mikelancelo, 
Rafael və Bernini kimi 
parlaq sənətkarlar Vatikanda 
yaşayıblar. Vatikanın 44 
hektar ərazisinin 80%-ini 
tarixi abidələr, heykəllər, 
sənət əsərləri və bağlar 
tutur. Bu baxımdan, Vatikan 
əsl gözəllik və harmoniya 
adasıdır. 

VATIKANIN ÜRƏYI – MÜQƏDDƏS 
PYOTR BAZILIKASI

Müqəddəs Pyotr meydanı 
turistlərin və zəvvarların 
sevimli məkanıdır, çünki 
burada Papanı görmək və 
onun xütbəsini dinləmək olar. 

Vatikana səfər edən bütün 
turistlər Müqəddəs Pyotr 
Bazilikasını (Basilica di 
San Pietro) ziyarət edirlər. 
Kilsə  Vatikanın ürəyi hesab 
olunur. Kilsəyə daxil olmaq 
üçün uzun-uzadı növbələr 
olur. İlk Roma Papası Pyotr 
bu kilsədə dəfn olunub. 
Əvvəlcə müqəddəsin iddia 
edilən məzarı üzərində kiçik 
bir ibadətgah tikilib və 16-cı 
əsrdə onun binası yenidən 
qurularaq nəhəng bir kilsəyə 
çevrilib. Bu dini binanın 
memarlığı və interyeri 
üzərində məşhur italyan 
ustaları Bernini, Mikelancelo 
və Rafael çalışıblar.

Müqəddəs Pyotr Bazilikası 
dünyanın ən böyük xristian 
kilsəsidir. Bu möhtəşəm 
məbədin tikintisi 120 il 
çəkib. Bu müddət ərzində 
18 papa və İntibah və 
Barokko dövrünün ən 
yaxşı memarlarından 12-si 
dəyişdirilib. 

Vatikanda bir çox zəvvarın 
görmək istədiyi Müqəddəs 
Pyotrun bürünc heykəli var. 
İtalyan heykəltəraş Arnolfo di 
Kambionun müəllifi olduğu 
heykəl 13-cü əsrdə yaradılıb. 
Heykəldə əli qaldırılmış, 
möminlərə xeyir-dua verən 
Müqəddəs Pyotr təsvir 
edilib. Bura gələn zəvvarlar 
müqəddəs həvarinin tunc 
ayaqlarını öpürlər.

Katedralın əzəmətini 
və gözəlliyini tam 
qiymətləndirmək üçün 
günbəzin zirvəsinə qalxa 
bilərsiniz. Kilsəyə giriş pulsuz 
olsa da, günbəzə (Kupol) giriş 
üçün 10 avro ödəməlisiniz. 
Liftlə qalxdıqdan sonra 355 
dar pilləni piyada 
addımlamaq o 
qədər də asan 
deyil. 
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Vatikanın özünün gerbi, bayrağı, mühafizəçiləri və hətta 
dili - latın dili var. Dünyanın ən kiçik ölkəsi qəzet nəşr 

edir, radiosu və poçtu fəaliyyət göstərir.

PAPANIN ÇIXIŞINI CANLI IZLƏMƏK
Ancaq bu çətinlik turistə 

Mikelancelonun günbəzi 
bəzəyən əsərlərini daha 
yaxından seyr etməyə və 
Vatikanın və Romanın 
nəfəs kəsən panoramasını 
izləməyə imkan verir. 

Həftədə bir neçə 
dəfə Müqəddəs Pyotr 
Bazilikasında kütləvi 
mərasimlər keçirilir. 
Onlara qatılmaq istəyənlər 
adətən başlamazdan bir 
neçə saat əvvəl yer tuturlar. 

Papanın iştirakı ilə 
keçiriləcək mərasimə 
biletləri pulsuz - Müqəddəs 
Pyotr meydanında sağ 
sütunun altındakı tunc 
qapıdan əldə etmək olar. 
Onlar tədbir ərəfəsində - 
15.00-dan 19.00-a qədər 
və ya həmin günün səhəri 
saat 7.00-a qədər verilir. 
Vatikana səfərimin ikinci 
günü kilsədə keçirilən 
mərasimdən papanın 
çıxışı meydana canlı 
yayımlanırdı. Öncədən 
icazəsi olanlardan 
başqa turistlər kilsəyə 
buraxılmırdı. İnsan 
izdihamına qoşulub 
Papanın çıxışını 
meydandan canlı izləyənlər 
arasında olmağın 
həyəcanını yaşadım...

GÖZƏLLIK VƏ 
HARMONIYA ADASI

Vatikan muzeyləri 
dünyada özünü tamamilə 
təmin edən yeganə 
muzey kompleksidir. 
Burada 13 muzey var. 
Bu muzeylər qiymətsiz 
memarlıq və incəsənət 
abidələri ilə məşhurdur. 
Kolleksiyaçıların 
hesablamalarına görə, 
dünyanın ən kiçik 
dövlətinin ərazisində 

yerləşən bütün sənət 
nümunələrinin ümumi 
dəyəri trilyonlarla 
ölçülür. Vatikan ilk 
növbədə heykəlləri ilə 
seçilir. Mütəxəssislər 
qeyd edirlər ki, Vatikanın 
səthinin üçdə iki hissəsini 
dünya incəsənətinin və 
memarlığının qiymətli 
nümunələri tutur. Məsələn, 
təkcə 2013-cü ildə Vatikan 
muzeylərini 5,5 milyon 
insan ziyarət edib. Bütün 
bunlar Vatikanın dünyanın 
ən zəngin dövlətlərindən 
biri olduğunu göstərir. Bir 
neçə əsr ərzində burada 
ən məşhur rəssamların və 
heykəltəraşların əsərləri 
toplanıb. 

Vatikan, YUNESKO-nun 
tərifinə görə, “bəşəriyyətin 
bədii irsidir”. Hər gün 
Vatikan muzeylərini 
20-25 min insan ziyarət 
edir. Hesablanıb ki, 
muzeylərin hər bir 
eksponatına baxmaq 
üçün bir dəqiqə vaxt sərf 
olunursa və onların sayı 
120 000-dirsə, ziyarətçiyə 
88 gün lazımdır. İnsanlar 
ilk növbədə dinindən 
asılı olmayaraq məşhur 
Sikstin kapellasını ziyarət 
etməyə tələsirlər. Vatikan 
muzeylərini və bazilikasını 
ziyarət edərkən böyük 
ustadların əməyinin 
nəticəsinə heyran olmamaq 
mümkün deyil. Bu, insan 
qüdrətinin ən yaxşı şəkildə 
nəyə qadir olduğunun 
mükəmməl nümunəsidir. 
Burada hər şey var: gözəllik 
hissi, estetika, harmoniya, 
əzəmət, monumentallıq və 
təbii ki, heykəltəraşların, 
memarların və rəssamların 
istedadı və zəhməti... 

Böyük missiyası olanBöyük missiyası olan  
KICIK SƏHƏRKICIK SƏHƏR

Böyük missiyası olanBöyük missiyası olan  
KICIK SƏHƏRKICIK SƏHƏRTƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA

taranamaharramova@kaspi.az
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Dərman 
vasitə-

lərinin 
təqib 

və izləmə 
sistemi 

(track and 
trace) 

yaradılacaq. 
Mütəxəssis-

lər 
düşünürlər 

ki, bu sistem 
sayəsində 

dərman 
preparat-

larına 
nəzarəti 

daha rahat 
təmin etmək 

mümkün 
olacaq. 

Milli Məclisdə müzakirəyə 
çıxarılan “Dərman vasitələri 
haqqında” qanuna təklif edilən 

dəyişiklikdə dərman vasitələrinin təqib 
və izləmə sistemi (track and trace) 
yaradılacağı əksini tapıb. Bu, dərman 
vasitələrinin idxalı və dövriyyəsinə 
nəzarətin həyata keçirilməsini təmin 
edən, həmçinin onların istehsalı və 
reseptlə bağlı məlumatları ehtiva edən 
informasiya sistemidir. Bəs bu layihənin 
dərman təchizatı sahəsində qarşıya 
qoyduğu hədəflər nələrdir? 

STATISTIK MƏLUMATLARI ƏLDƏ 
ETMƏYƏ IMKAN VERƏCƏK

Səhiyyə Nazirliyi Analitik Ekspertiza 
Mərkəzindən sorğumuza cavab olaraq 
bildirildi ki, sistemin qarşıya qoyduğu 
məqsəd dərmanlara həm nəzarət etmək, 
həm də statistik məlumatların əldə 
olunmasıdır: “Təqib və izləmə (track 
and trace) sistemi dərman vasitələrinin 
dövriyyəsinin bütün mərhələlərinə 

nəzarətin həyata keçirilməsini 
təmin etmək üçün qurulan 
elektron informasiya sistemidir. 
Sistem dərman vasitələrinin ölkə 

ərazisində istehsalı, idxalı 
və ixracı proseslərinə 
nəzarət edilməsini, 

respublikada mövcud 
dərman vasitələrinin 

sayı və növü barədə 
ətraflı məlumatın əldə olunmasını, 
yaranmış və ya yarana biləcək dərman 
çatışmazlığı barədə məlumatın 
operativ əldə edilməsini nəzərdə 
tutur. Hədəflərdən biri qeyd 
olunan sistemin köməyi ilə saxta 
dərman vasitələrinin ölkə ərazisinə 
gətirilməsinin və vergidən yayınma 
kimi cinayət əməllərinin qarşısını 
almaqdır. Təqib və izləmə sistemi 
dərman vasitəsinin ölkə ərazisində 
istehsalından və ölkəyə idxalından sonra 
satışa çıxarılması və son istehlakçıya 
qədərki prosesinə bütövlükdə nəzarətin 
həyata keçirilməsini mümkün edəcək. 
Eyni zamanda, bu sistem statistik 
məlumatları əldə etməyə imkan 
verəcək”. 

DƏRMAN QITLIĞININ QARŞISI ALINACAQ
Millət vəkili Müşfiq Məmmədlinin 

sözlərinə görə, yeni qanun sayəsində 
dərmanlar bitmədən stokları təmin 
etmək mümkün olacaq: “Dərman 
maddələrinin idxal və dövriyyəsinə 
nəzarət qanun layihəsinə dəyişikliklərdə 
öz əksini tapıb. Mövsümi xəstəliklər 
nəticəsində hansısa dərman preparatının 
miqdarının azalması, sonrakı müddətdə 
həmin dərman preparatlarının idxalı 
bəzən uzun çəkir. Bu zaman  ehtiyatlar 
əriyir və qıtlıqla qarşılaşa bilirik. Bu 

dəyişiklik həmçinin ehtiyatlara nəzarət 
etmək üçündür. Zamanında idxalla 
bağlı addımların atılması, dərman 
vasitələrinin statistikasının aparılması, 
ehtiyacın müəyyənləşdirilməsi, idxalın 
hansı səviyyədə olmasına nəzarət bu 
baxımdan önəmlidir. Üçüncü məsələ 
isə, gələcəkdə istehsalımızda hansı 
istiqamətləri əsas götürməli olduğumuzu 
biləcəyik”. 

KEYFIYYƏTLI DƏRMAN VASITƏLƏRININ 
IDXALI ASANLAŞACAQ

Deputatın fikrincə, bundan sonra 
həkim, xəstə və əczaçı arasında 
daha səmərəli əlaqə qurulacaq: “Bu 
layihə o məqsədlə həyata keçirilir ki, 
dərman idxalı asanlaşsın, qeydiyyat 
prosedurunda bürokratik əngəllər 
aradan qaldırılsın və izafi xərclərin 
qarşısı alınsın. Nəticədə keyfiyyətli 
dərman vasitələrinin idxalı asanlaşacaq. 
Həmçinin, əlavə xərclərdən yayınaraq 
kifayət qədər rəqabətli qiymət əldə 
edəcəyik. Dəyişiklik gələcəkdə 
həkim, tibb müəssisəsi, əczaçı, 
dərman istehsalçısı arasında sağlam 
əlaqənin qurulması, son nəticədə 
keyfiyyətli tibbi xidmətin həyata 
keçirilməsi məqsədi daşıyır. 
Əsas məqsədimiz süni 
qiymət artımının qarşısının 
alınmasıdır”.

DƏRMAN 
QEYDIYYATINDA 

BÜROKRATIK 
MANEƏLƏR

Müşfiq Müşfiq 
MəmmədliMəmmədli

Ilqar Ilqar 
HüseynliHüseynli

Sosioloq İlqar Hüseynli 
isə dərman vasitələrinin 

qeydiyyatındakı 
problemləri önə çəkdi. 
Onun sözlərinə görə, 
təchizatda yaranan 

əsas problemlər dərman 
preparatlarının qeydiyyatında 
olan bürokratik maneələrdir. 
Buraya sənədləşmə 
prosesinin uzun zaman 
alması, hansısa dərmanın 
fərqli dozalarının tərkibinin 
eyni olmasına baxmayaraq, 
hər birinin sənədlərinin ayrı-
ayrılıqda toplanması kimi 
texniki məqamlar aiddir: 
“Prosesin sadələşdirilməsi 
nəzərdə tutulub ki, bu 
da dərman vasitələrinin 
çevik təchizatına imkan 
yaradacaq”. 

İ.Hüseynli bildirdi ki, 
indiyə qədər də ölkəyə daxil 
olan dərmanlar qeydiyyata 
alınırdı. Amma artıq bu 
proses daha dəqiq həyata 
keçiriləcək: “Azərbaycanın 
dərman təchizatının 95 faizi 
idxaldan asılıdır. Gömrük 
orqanlarına il ərzində daxil 
olan dərman preparatlarının 
hamısı Səhiyyə Nazirliyində 

də qeydiyyatdan 
keçir. Amma 
bunu pərakəndə 
yox, mərkəzi 
elektronlaşdırılmış 

sistem əsasında 
etmək 

daha 
əhəmiy-
yətlidir”. 

BIR MÜDDƏT SONRA TƏTBIQ EDILƏN YENI SISTEMƏ EHTIYAC QALMAYACAQ
Sosioloq İ. Hüseynlinin sözlərinə görə, 

nəzərdə tutulan yeniliklərdən biri elektron 
reseptlərlə bağlıdır: “Elektron reseptlərin 
tətbiqi sistemsizliyi aradan qaldıra bilər. 
Çünki artıq həkimə müraciət zamanı bu 
vaxta qədər xəstənin hansı dərmanları 
aldığı ilə bağlı informasiyaların olduğu vahid 
baza formalaşacaq. Eyni zamanda, reseptlər 
yazılan zaman əczaçılar və həkimlər 
arasındakı yazı xəttinə görə olan problemlər 

aradan qalxacaq, dozalar daha konkret 
göstəriləcək”. 

İ.Hüseynli düşünür ki, dərman 
təchizatındakı yenilikləri zaman 
göstərəcək: “Yeniliklərin hamısı 
maliyyə və pulla bağlıdır. Əgər iş 
adamlarının, bu sahədə çalışan 
insanların qazancı, gəliri 
çox olacaqsa, bu onlara 
imkan verəcək ki, sürətli 

təchizat məsələsini təmin edə bilsinlər. 
Maliyyə imkanları zəif olsa, hansı sistemin 

tətbiq olunmasından asılı olmayaraq 
təchizatda problemlər yaranacaq”.

Həkim Adil Qeybullanın fikrincə, 
nəzarət mexanizmi əsasında fırıldaqların 

da qarşısı alınacaq: “Dərman 
maddələrinin təqib və izləmə 
sistemi onun istehsalından, 
yaxud ölkəyə idxal olunduğu 

andan başlayaraq utilizasiyasına və ya 
istehlakına qədər olan bütün dövrü əhatə 
edir. Nəinki dərman vasitələrinin, psixotrop 
maddələrin, dərman əlavələrinin və s. 
izlənmə, təqib sistemini yaratmaq olar. 
Bununla da dərman maddələrinin saxlanma 
müddətinin dəyişdirilməsi kimi fırıldaqlar da 
baş verməz. Bu nəzarət sistemi indi vacibdir. 
İşlər qaydasına düşəndən sonra buna ehtiyac 
olmayacaq”.Adil Adil 

QeybullaQeybulla

IDXAL ASANLASACAQ,IDXAL ASANLASACAQ,  
QITLIQ OLMAYACAQQITLIQ OLMAYACAQ

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az
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“MƏRKƏZI BANKA NECƏ IŞLƏMƏLI OLDUĞUNU DEYƏ BILMƏZLƏR”
İqtisadçı Xalid Kərimlinin 

fikrincə, Mərkəzi bankın 
müstəqilliyi çox vacibdir: 
“Dünyanın hər yerində Mərkəzi 
Bank maksimal müstəqilliyə 
sahibdir. Hətta prezidentlər 
Mərkəzi Bankın idarə heyətini 
formalaşdırandan sonra onlara 
tapşırıqlar verə bilmir. Prezident 
idarə heyəti üzvünü təklif edir, 
parlament təsdiqləyir. Amma 
Mərkəzi Banka necə işləməli 
olduğunu deyə bilməzlər”.

X.Kərimli qeyd etdi ki, 
Mərkəzi Bank müstəqil olsa da, 
dövlətin siyasətinə uyğun hərəkət 
etməlidir: “Bu qanunun qəbulu 
ilə Mərkəzi Bankın manatın 

məzənnəsi üzərində hər hansı 
mövqe dəyişikliyi edəcəyini 
güman etmirəm. Müstəqillik 
olmayanda da Mərkəzi Bank 
manatın məzənnəsi üzərində tək 
hüquqa malik idi. Mərkəzi Bank 
faktiki olaraq 
müstəqil kimi 
görünsə də, 
yenə də 
dövlətin bir 
qurumudur. 
Buna görə 
də dövlətin 
siyasətinə 
və 
baxışlara 
uyğun 

siyasət formalaşdırmalıdır.
2015-ci ildə Mərkəzi Bankın 

müstəqilliyini təsdiq edən qanun 
yox idi, amma məcbur vəziyyətdə 
məzənnəni dəyişdi. Hətta bir il 
ərzində üzən məzənnə siyasətinə 

keçildi. Forsmajor hallar 
olanda bu siyasət 
həyata keçirilə bilər. 
Amma  qanuna 
dəyişikliklər 
edildikdən sonra 
“Mərkəzi Bank 
üzən məzənnəyə 
keçəcək” kimi 
proqnozlar 
vermək doğru 
deyil”.

İqtisadçı ekspert 
düşünür ki, hazırda 
iqtisadiyyatımız da 
bu siyasəti həyata 
keçirmək üçün hazır 
deyil: “Mərkəzi 
Bankın uzunmüddətli 
perspektivdə manatı 
üzən məzənnəyə 
keçirmək planı var. 
Amma bunun üçün 
iqtisadiy-yatın, ixracatın 
yeni rejimə hazır olması 
lazımdır. Hazırda 
əlverişli mühit yoxdur. 
Bu, iqtisadiyyatımızın 
strukturu, 

ixracatımızın vəziyyəti 
ilə əlaqədardır. Bunlar 
qaydaya düşəndə 
tədricən 
üzən 
məzən-
nəyə 
keçilə 
bilər”. 

ÜZƏN MƏZƏNNƏYƏ KEÇID 
PLANI VAR, AMMA...

Xalid Xalid 
KərimliKərimli
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Xəyal Xəyal 
MəmmədliMəmmədli

Bu günlərdə parlamentdə 
“Azərbaycan 
Respublikasının 

Mərkəzi Bankı haqqında” qanuna 
edilən əlavə və dəyişikliklər Mərkəzi 
Bankın müstəqilliyini bir qədər 
də artırıb. Qanunvericiliyə görə, 
artıq hər hansı dövlət hakimiyyəti 
və yerli özünüidarəetmə orqanı, 
fiziki və hüquqi şəxslər onun 
fəaliyyətinə bilavasitə, yaxud dolayı 
yolla məhdudiyyət qoya bilməz. 
Bəs Mərkəzi Bank səlahiyyətlərinin 
artırılmasından istifadə edərək 
gələcəkdə zərurət görərsə, müstəqil 
şəkildə manatı üzən məzənnəyə 
keçirə bilərmi? 

 
MƏRKƏZI BANK 
MƏSULIYYƏT DAŞIYIR

Bank məsələləri üzrə ekspert 
Xəyal Məmmədli dedi ki, Mərkəzi 
Bankın müstəqilliyinin artırılması 
yaxşı haldır, amma məsuliyyətlidir: 
“Mərkəzi Bankın müstəqilliyinin 
artırılması ilə bağlı qanunvericiliyə 
dəyişiklik olunması dünya 
praktikasında da müsbət hal kimi 
qiymətləndirilir. Əksər inkişaf 
etmiş ölkələrdə Mərkəzi Bank tam 
müstəqildir. Bu dəyişiklikdən sonra 
artıq o, qərar verməyə, cəlb 
edilmiş və yerləşdirilmiş 
vəsaitlərə, maliyyə 
bazarlarındakı iştirakına 
görə özü məsuliyyət 
daşıyacaq. Eyni 
zamanda, pul 
və məzənnə 
siyasətini 
müstəqil 
şəkildə 
müəyyən 

edəcək və həyata keçirəcək. 
Bu dəyişiklik Mərkəzi Bankın 
qərarlarının müstəqil şəkildə 
verilməsi üçün geniş imkanlar 
yaradacaq. Eyni zamanda, 
məsuliyyəti də artacaq. Çünki 
verilən qərarların nəticələri ilə bağlı 
Mərkəzi Bank məsuliyyət daşıyır”.  

ÜZƏN MƏZƏNNƏYƏ KEÇID 
QIYMƏTLƏRI ARTIRAR

Ekspertin sözlərinə görə, 
manatla bağlı üzən məzənnəyə 
keçidin ağır nəticələri ola bilər. 
Üzən məzənnəyə keçidlə bağlı 
əvvəllər də imkan olub. İndi 
qanunvericiliyə edilən dəyişikliklə 
Mərkəzi Bankın müstəqilliyi 
artırılıb: “Yəni üzən məzənnəni 
həyata keçirmək mümkündür. 
Amma hazırda dünyada baş verən 
proseslər, qiymət artımı, inflyasiya 
və s. fonunda üzən məzənnənin 
idarə olunmasının dövlət üçün 
iqtisadi nəticələri ağır ola bilər. Bu 
səbəbdən, məzənnənin hazırda 
dövlət tərəfindən tənzimlənməsi 
daha məqsədəuyğundur. Üzən 
məzənnənin olması və yaxud sabit 
məzənnənin saxlanılması dövlət 
siyasəti idi. İndiki halda isə Mərkəzi 
Bankın siyasətidir. 

Bu baxımdan düşünürəm 
ki, Mərkəzi Bank dərhal üzən 

məzənnəyə keçməyəcək. 
Bunun üçün uyğun iqtisadi 
şəraiti gözləməli, müəyyənləş-

dirməlidir ki, hazırda 
ölkədə, dünyada 

makroiqtisadi 
vəziyyət necədir. 
Ona uyğun şəkildə 
qərar verməlidir. 
Üzən məzənnəyə 
keçid üçün daha 

ciddi zəminin olması lazımdır”. 

YENI SISTEMƏ KEÇID 
IŞLƏRI ÇƏTINLƏŞDIRƏR

X.Məmmədli bildirdi ki, üzən 
məzənnə firmalara, müəssisələrə, 
biznes qurumlarına da ziyandır: 
“İqtisadiyyatda bir sıra məhsullar 
idxalla təmin olunur. İdxal 
edən firmalar sabit məzənnə 
olduqda, gələcək planlarını daha 
uzunmüddətli həyata keçirə 
bilirlər. Bu, dövlətin müəyyən idxal 
məhsulları ilə təmin olunmasında 
da işi asanlaşdırır. Amma məzənnə 
tez-tez dəyişdikdə müəssisələrin işi 
həddindən artıq çətinləşir. Hansı 
məhsul hansı qiymətə alınacaq? 
Hansı tarixdə məzənnə necə 
olacaq? Bu amillər qeyri-dəqiq 
olduğu üçün qərarların verilməsi 
mümkünsüzləşir. Bütün biznes 
bundan əziyyət çəkir. Dövlətlə 
çalışan həm fiziki şəxslər, həm 
biznes qurumları bilir ki, bu gün 
məzənnə 1,70 səviyyəsindədir, 
sabitdir və ona uyğun, rahat şəkildə 
işlərini görə bilirlər. 3-5 ildən 
sonra hansısa yeni məzənnə təyin 
olunanda da itki bir dəfə baş verir. 
Sabit məzənnə olduqda dövlət 

itkiləri əldə etdiyi gəlirlərlə 
özü kompensasiya 

edir”.

Mərkəzi Bankın iqtisadi müstəqilliyi artırılıb. Mərkəzi Bankın iqtisadi müstəqilliyi artırılıb. 
İndi ölkənin bank, maliyyə, pul siyasətinin İndi ölkənin bank, maliyyə, pul siyasətinin 
həyata keçirilməsində əsas söz sahibidir. Yeni həyata keçirilməsində əsas söz sahibidir. Yeni 
səlahiyyətlər qurumun manatın məzənnəsi ilə səlahiyyətlər qurumun manatın məzənnəsi ilə 
               bağlı siyasətinə də təsir edə bilər.                bağlı siyasətinə də təsir edə bilər. 

ZƏRİF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

MANAT “ÜZMƏYƏ” NƏ VAXTMANAT “ÜZMƏYƏ” NƏ VAXT  
BAŞLAYACAQ?BAŞLAYACAQ?
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Mərkəzi Bankın açıqladığı hesabata 
görə, bu ilin yanvar-iyun aylarında 
Azərbaycanda həyat sığortası 

növlərinin hesabına 333,267 milyon manat 
sığorta haqqı toplanılıb. Bu, 2022-ci ilin eyni 
dövrünə nisbətən 35,5 faiz çoxdur. Hesabat 
dövründə həyat sığortası növləri üzrə ödənişlər 
51,7 faiz artaraq, 128,549 milyon 
manata çatıb.

Beləliklə, həyat sığortası 
bazarında toplanmış 
hər 100 manat 
sığorta haqqının 
38,6 manatı 
müştərilərə geri 
ödənilib. Bu rəqəm 
2022-ci ilin altı 
ayında 34,5 manat 
olub.

ALTI AYDA 
NƏ QƏDƏR 
SIĞORTA HAQQI 
TOPLANILIB?

Qeyd edək 
ki, yanvar-
iyun aylarında 
Azərbaycandakı 20 sığorta şirkətinin xətti 
ilə 648,945 milyon manat sığorta haqqı 
toplanılıb. Bu, ötən ilin eyni dövrünə nisbətən 
32 faiz çoxdur. Hesabat dövründə sığorta 
şirkətlərinin həyata keçirdikləri ödənişlərin 
məbləği 225,032 milyon manat təşkil edib. Bu 
isə illik müqayisədə 28,6 faiz çoxdur.

Altı ay ərzində sığorta bazarında toplanmış 
hər 100 manat sığorta haqqının 34,7 manatı 
həcmində ödəniş edilib. Ötən ilin eyni 
dövründə bu göstərici 35,6 manat olub.

HƏYAT SIĞORTASI NƏDIR? 
Azərbaycanda beş həyat sığortası şirkəti 

fəaliyyət göstərir. Həyatın yığım sığortası 
sığorta olunan şəxsin müntəzəm şəkildə 
ödədiyi pul məbləğinin sığorta şirkətində 
müddətli yığım vəsaitləri kimi toplanılmasını 
nəzərdə tutan həyat sığortasının aparılmasının 
formasıdır. Qanunvericiliyə əsasən, həyat 
sığortasının beş sinfi mövcuddur. Bunlar 
həyatın ölüm halından sığortası, həyatın 
yaşam sığortası, annuitet sığortası, əmək 
qabiliyyətinin itirlilməsi hallarından sığorta və 
sağalmaz xəstəliklərdən sığortadır.

HƏYATIN YAŞAM SIĞORTASI 
INVESTISIYA ALƏTIDIR

Azərbaycan Sığortaçılar Assosiasiyasının 
icraçı direktoru Elmar Mirsalayevin sözlərinə 
görə, həyat sığortası bazarı ümumi sığorta 
bazarının avanqardlarından hesab olunur: 
“Dörd könüllü və bir icbari növdən ibarət olan 
həyat sığortası bazarı üzrə yığımlarda dövri 
olaraq davamlı artım və böyümə tendensiyası 

müşahidə edirik. 
Müvafiq artım və 
böyümə trendi 
2023-cü ilin 

yanvar-iyun aylarını 
əhatə edən hesabat 
dövründə də qeydə 
alınıb. Belə ki, həyat 
sığortası bazarı qeyd 
olunan müddətdə 

ötən ilin analoji 
dövrü ilə müqayisədə 
35,5 faiz böyüyüb. 

Müvafiq 
böyümədə ən aktiv 
rol oynayan sığorta 

növlərindən biri 
məhz həyatın yaşam sığortası olub. Belə ki, 

Mərkəzi Bank tərəfindən açıqlanmış cari ilin 
ilk altı ayını əhatə edən sığorta icmalına nəzər 
salsaq görürük ki, həyatın yaşam sığortası 
növü üzrə yığımlar 82,1 milyon manat artaraq, 
273,6 milyon manat təşkil edib. Həyatın 
yaşam sığortası növünün bir sığorta növündən 
əlavə, həm də bir investisiya aləti kimi 
də populyarlıq qazandığını nəzərə alsaq, 
analoji artımı təbii hal olaraq qiymətləndirə 
bilərik”.

E.Mirsalayev bildirib ki, həyat sığortası 
bazarı üzrə təklif olunan növlər sırasında 
yalnız bir növ icbaridir ki, bazar üzrə 
böyümədə onun da əhəmiyyətli rolu 
müşahidə edilir: “Belə ki, istehsalatda 
bədbəxt hadisələr və peşə 
xəstəlikləri nəticəsində peşə 
əmək qabiliyyətinin itirilməsi 
hallarından icbari sığorta 
növü üzrə yığımlar hesabat 
dövründə 44,4 milyon 
manat təşkil edib ki, 
bu da 2022-ci ilin 
eyni dövrü ilə 
müqayisədə 
4,1 milyon 
manat 
çoxdur”.

Həyatın yaşam sığortasında insanların tək vəfat etməsi 
halında yox, yaşaması halında da sığorta ödənişi edilir. 
Azərbaycanda həyatın yaşam sığortasından investisiya 

aləti kimi istifadə olunur. Ona görə də bu növ 
sığortalılar üçün çox maraqlı və aktualdır.

Sığorta sahəsi üzrə ekspert Pərviz 
Quliyevin sözlərinə görə, həyat 
sığortasının tarixi uzaq deyil: “Həyatın 
yaşam sığortasına aylıq 
əməkhaqqınızdan 
qoşulursunuz, 
ödədiyiniz sığorta 
haqqı toplanır və 
36 aydan sonra 
bütöv şəkildə 
götürürsünüz. 
Burada ödəməli 
olduğunuz vergi və 
sosial ayırmalar sizə 
qalır. Əlavə olaraq sığorta 
şirkəti müəyyən investisiya 
gəlirləri verir”.

P.Quliyev həyatın yaşam 
sığortası üzrə sığorta məbləğinin 
formalaşması prosesini izah edib: 
“Məsələn, dövlət sektorunda çalışanlar 
üçün bu məhsul daha gəlirlidir. 
Vətəndaşın həyatın yaşam sığortasına 

qoşulması üçün çalışdığı təşkilatın 
hər hansı bir həyat sığortası 
şirkəti ilə əməkdaşlığı olmalıdır. 
Aylıq əməkhaqqısı 1200 manat 
olan əməkdaş 600 manatla bu 

sığortaya qoşula bilər. Təbii ki, 
bu zaman bütün vergi və 

sosial ayırmalar daxil 
həmin məbləğ toplanır 

və müqavilə 
minimum 36 
aylıq müddətə 
bağlandığı üçün, 
sığortalı məbləği 

müqavilənin 
sonunda 

götürür. 
Nəticədə 
bu 
müddət 
ərzində 
şəxsin 

yaşına, cinsinə və anderraytinq 
tələblərinin normativlərinə uyğun 
olaraq onun ödəyəcəyi sığorta 
haqları üzərindən sığorta məbləği 
formalaşdırılır və bu məbləğ 21600 
+ 22 faiz işə götürən (4752) hesabına 
ödənilən sosial ayırma əlavə edilir və 
nəticədə 26352 manat edir. Üzərinə 

də investisiya gəliri əlavə olunur. 
Sığortalanan şəxs sağ qalarsa, 

bu məbləğ onun özünə, 
müddət ərzində dünyasını 
dəyişərsə, faydalanan 
şəxslərinə ödənilir”.

Ekspert qeyd edib ki, 
dövlət müəssisələrində 
vergi tutulmaları fərqlidir: 

“22 faiz işəgötürənin 
hesabına əməkdaşın pensiya 

kapitalına ödənilən vəsaiti var ki, 
sığorta hesabına böyük bir gəlirlik 
ortaya çıxarır. Təxmini gəlirlik 42-53 
faiz arası dəyişir”.

HƏYATIN YAŞAM SIĞORTASININ 
ARTMA SƏBƏBI 

PAŞA Həyat şirkətinin Satış 
departamentinin direktoru Tofiq 
Əliyev deyir ki, ötən ilin yanvar-iyul 
ayına nisbətən bu ilin eyni dövründə 
Azərbaycanda sığorta bazası təxminən 
32 faiz artıb:

“Həyat sığortası 35, qeyri-həyat 
sığortası isə 28 faiz artıb. Səbəbi 
insanların maariflənməsi, sığorta 
şirkətlərinin yeni məhsullar təklif 
etməsi, insanların sığortaya qarşı artan 
inamıdır. Həyatın yaşam sığortasında 
insanların tək vəfat etməsi halında 
yox, yaşaması halında da sığorta 
ödənişi edilir. Azərbaycanda həyatın 
yaşam sığortasından investisiya aləti 
kimi istifadə edilir. Ona görə də bu 
növ sığortalılar üçün çox maraqlı və 
aktualdır”.

İLHAMƏ ƏBÜLFƏT 

Pərviz Pərviz 
QuliyevQuliyev

Elmar Elmar 
MirsalayevMirsalayev

Tofiq Tofiq 
ƏliyevƏliyev

HƏYATIN YAŞAM SIĞORTASI HƏYATIN YAŞAM SIĞORTASI 
NECƏ HESABLANIR?NECƏ HESABLANIR?

2023 
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2023
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35% 
artıb

28% 
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QEYRI-HƏYAT SIĞORTASI
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ÖDƏNILƏN VƏSAIT
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TOPLANAN VƏSAIT 
333,267 
MILYON MANAT

648,945 
MILYON MANAT

128,549
MILYON MANAT

225,032 
MILYON MANAT
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Mütəxəssislər deyirlər ki, ixtisas seçimində gələcəyi 
nəzərə alan gənclərin sayı artır. Ali təhsil müəssisələri 

isə gələcəyə yönəlik ixtisasların 
açılmasında hələ ki, yubanır.

KADR 
PROBLEMI 

YAŞANACAQ

Toğrul Toğrul 
ƏləkbərƏləkbər

Saleh Saleh 
HəsənovHəsənov

Karyera məsləhətçisi Toğrul 
Ələkbər təhsil sistemimizdə gələcəyin 
peşələrinin hazırlamasına yönəlik 
addımlar müşahidə edildiyini bildirdi: 
“Misal üçün, son illərdə Azərbaycan 
Dövlət Aqrar Universitetinin 
modernləşməsini deyə bilərik. Təhsil 
baxımından ADA Universitetinin 
qabaqcıl fəaliyyətini və Azərbaycan 
Dövlət Pedaqoji Universitetin 
modernləşməsini, orada dual 
proqramlar olmasını deyərdim. Tək 
Azərbaycan deyil, bir çox ölkələrdə 
əmək bazarındakı sürətli dəyişikliyə 
təhsil sistemi çox da uyğunlaşa bilmir, 
yaxud uyğunlaşması bir az vaxt aparır”.

T.Ələkbər ixtisas seçimi zamanı 
gələcəyi nəzərə alanların sayının 
artdığını da dedi: “İxtisas seçiminə 
daha ciddi yanaşan gənclərin və 
valideynlərin sayı artıb. İndi seçim 
zamanı həm də o ixtisasa gələcəkdə 
tələb olub-olmadığını araşdırırlar. 
Düzdür, paytaxtda yaşayanların bu 
məsələləri nəzərə alaraq qərarvermə 
faizi daha yüksəkdir. Çünki paytaxtda 
məlumatlılıq daha çoxdur. Sevindirici 
haldır ki, aparılan maarifləndirmə 
nəticəsində region gəncləri də bu 
prosesdə kifayət qədər aktivdirlər. 
Valideynlər, gənclər maarifləndikcə 
daha diqqətli yanaşırlar”.

İnsan Resursları 
üzrə mütəxəssis Saleh 
Həsənovun sözlərinə 
görə, bəzi universitetlər 
gələcəyin peşələri üzrə 
kadrlar yetişdirilməsinə 
gedə bilməsələr belə, 
mövcud ixtisaslarda təhsil 
alan kadrlarının gələcəyə 
yönəlik olmaları üçün 
müəyyən addımlar atırlar: 
“Dünyada da təhsildə 
nəzəriyyə çoxdur, amma 
nəzəriyyənin arxasında 
praktika dayanır. Bizdə 
isə nəzəriyyəyə lap çox 
köklənmə var. Son vaxtlar 
bəzi təhsil müəssisələrində 
ixtisasla bağlı nəzəri 
biliklərlə yanaşı, yumşaq 
bacarıqlar, davranış 
bacarıqları (soft skills) 
ilə bağlı ciddi şəkildə 
təlimlər, dərslər keçirilir. 
Bu da imkan verir ki, 

tələbələr növbəti trendin 
nə olmasından asılı 
olmayaraq özlərini 
bir sonrakı mərhələyə 

hazırlasınlar, öz 
üzərlərində işləsinlər. 

Bu zaman müəyyən qədər 
gələcəklə bağlı inam, ümid 
yaranır. Bunların sayəsində 
özünü gələcəyə hazırlayan 
tələbələr ola bilər. 
Ümumən təhsil sistemi 
daha çox nəzəridir”.

S.Həsənov qeyd etdi 
ki, tələblər çox sürətlə 
dəyişdiyi üçün gələcəkdə 
şirkətlərin kadr tapmaq 
problemi istər-istəməz 
yaşanacaq: “Hazırda 
dünyada çox sürətli 
dəyişikliklər baş verir. 
Dünyada baş verənlər 
insanların ixtisas və iş 
seçiminə təsir göstərir. 
Şirkətlər hazırda və bir 
çox sonrakı mərhələlərdə 
əziyyət çəkəcəklər. Çünki 
dövrün trendini əvvəldən 
çox dəqiq tutmaq olmur. 
Dünya çox sürətlə dəyişir. 
Rəqəmsal mütəxəssislərlə 
bağlı problem artıq yaşanır. 
Gələcəkdə rəqəmsal 
ticarət belə qısa müddətdə 
trenddən düşə, ortaya 
tamam fərqli bir anlayış 
gələ bilər. Gələcəyimiz tam 
proqramlaşdırıla bilinmir 
deyə, gələcəkdə 
kadr 
problemi 
yaşama 
ehtimalımız 
çoxdur”.

G ələcək üçün ən çox təhsil, rəqəmsal 
ticarət və kənd təsərrüfatı sahəsində 
iş yeri olacaq”. Bu fikirləri iqtisadiyyat 

nazirinin müavini Elnur Əliyev səsləndirib. 
Bəli, bu istiqamətlərə yüksək tələb artıq hiss 
olunur. Ümumiyyətlə, ixtisas seçimi zamanı 
gələcəyin peşələrini nəzərə almaq, özümüzü 
o yöndə inkişaf etdirmək məsləhət görülür. 
Nəzərə alaq ki, “gələcək” dediyimiz artıq 
qapıdadır. Bəs gənclər, valideynləri ixtisas 
seçimi zamanı bu reallıqları nə dərəcədə nəzərə 
alırlar? Ümumiyyətlə, ölkəmizdə bu ixtisaslar 
üzrə yetərincə kadr hazırlaya bilirik? 

“UNIVERSITETLƏR AKTUAL 
IXTISASLARIN  AÇILMASINDA GECIKIR”

Təhsil mütəxəssisi Qoşqar Məhərrəmov 
deyir ki, ümumilikdə dünyanın müxtəlif 
yerlərində universitetlərin bazarın 
tələbini qarşılamasında çətinliklər 
müşahidə edilir: “Hazırda ölkəmizdə 
rəqəmsal ticarəti insanlar kurslarda, yaxud, 
elə işləyə-işləyə prosesin içində öyrənirlər. 
Tək Azərbaycanda deyil, dünyanın müxtəlif 
yerlərində bənzər vəziyyət müşahidə olunur. 
Universitetlər bazarın tələbini qarşılamaqda 
çətinlik çəkirlər. Əslində, universitetlər 
bazarlara çox yaxın olmalıdır”.

Azərbaycan təcrübəsinə gəldikdə, 
Q.Məhərrəmov bildirdi ki, ali təhsil 
müəssisələrimizdə yeni ixtisas açılması ləng 
gedən proses olduğu üçün bazarın tələbləri 
ilə ayaqlaşmaqda çətinlik çəkirik: “Ali təhsil 
müəssisələrimizin yeni ixtisas açma, yeni 
məzmun yaratma, müəllim cəlb etmə məsələsi 
çox yavaş gedir. Yeni ixtisaslar açmaq üçün 
o sahə üzrə yaxşı müəllimlər olmalıdır. 
Yeni kurikulumların, tədris proqramlarının 
hazırlanması məsələsi və bunun Nazirlər 
Kabineti tərəfindən təsdiq olunub yeni ixtisas 
şəklində tələbə qəbulunda təklif edilməsi 
uzun zaman alır. Dünya təcrübəsində 
bu, universitetlərin müstəqil qərarı olur. 
Universitet tədqiqat aparır, sənaye ilə 
əməkdaşlıq edilir. İlk olaraq pilot layihə kimi 
tətbiq olunur. Uğurlu alınırsa, geniş tətbiqinə 
başlanır. Azərbaycan universitetləri bu mənada 
gündəmin aktual ixtisaslarını açmaqda gecikir”.

Mütəxəssis bildirdi ki, hazırda kənd 
təsərrüfatı üzrə kadrları belə xaricdən 
gətiririk: “Kənd təsərrüfatı dövrün ən 
aktual ixtisaslarından biri olacaq. Bu 
ixtisasda yenilikləri izləyə bilmək üçün biz 
gərək Niderland, Norveç, Yeni Zelandiya, 
Avstraliyanın təcrübəsinə müraciət 
edək. Çünki kiçik resurslara rəğmən – 
xüsusilə Skandinaviya ölkələrində - kənd 

təsərrüfatından böyük 
gəlir əldə edə bilirlər. 

Azərbaycanda kənd 
təsərrüfatı böyük resursdur. 
Bu sahədə mütəxəssis bizdə 
az olduğu üçün xaricdən 

yüksək məbləğə 
kadrlar dəvət 

olunur. Yerli 
kadrlar olsa, 
onlar rahat iş 
tapa bilərlər”.

QACSAQ DA QACSAQ DA 
CATA BILMIRIKCATA BILMIRIK
QACSAQ DA, QACSAQ DA, 

CATA BILMIRIKCATA BILMIRIK

PAYTAXT SAKINLƏRI DAHA DIQQƏTLIDIR

AYGÜN ASIMQIZI
aygunasimqizi@kaspi.az”
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Əvvəllər 
uşağın hansı 

məktəbdə 
oxuyacağı sualı 

əhəmiyyətsiz 
idi. Əksər 
hallarda 
uşaqlar 

yaşadıqları 
ərazi üzrə təhsil 

müəssisəsinə 
yazılırdılar. Bu 
gün isə seçim 

bolluğu olsa 
da, valideynlər 

liseylərin adi 
məktəblərdən 

nə ilə 
fərqləndiyi 

sualı üzərində 
baş sındırmalı 

olurlar.

L iseylərdə oxuyanlarınız varsa, 
orada təhsil necədir? Qəbul 
olduqdan sonra uşaq hazırlığa 

getmədən ali məktəbə qəbul ola bilirmi?” 
Lisey və gimnaziyalara şagird qəbulu elan 
olunandan sonra sosial platformalarda 
bu tip suallara cavab axtarılır. Valideynlər 
övladlarının adi məktəblərdə, yoxsa lisey və 
ya gimnaziyalarda oxumasının daha doğru 
olması sualına cavab axtarırlar. 

PROQRAM, TƏLIM ŞƏRAITI VƏ DƏRS YÜKÜ...
Etiraf edək ki, əvvəllər uşağın hansı 

məktəbdə oxuyacağı sualı əhəmiyyətsiz idi. 
Əksər hallarda uşaqlar yaşadıqları ərazi 
üzrə təhsil müəssisəsinə yazılırdılar. Bu gün 
seçim bolluğu olsa da, valideynlər liseyin 
məktəbdən nə ilə fərqləndiyi sualı üzərində 
baş sındırmalı olurlar. “Liseylərdə bir qayda 
olaraq istedadlı uşaqlar təhsil alırlar. Adi 
məktəblərdən fərqi şagirdlərin rəqabətli 
mühitdə yetişməsidir” iddialarına isə təhsil 
ekspertlərinin cavabı təxminən üst-üstə 
düşür: “Aralarındakı oxşarlığı - məzun 
olduqdan sonra orta təhsil haqqında adi 
attestat almalarını nəzərə almasaq, fərq 
proqramda, təlim şəraitində və dərs yükü 
dərəcəsindədir”. 

Orta ümumtəhsil məktəbləri ilə liseylər 
arasındakı əsas fərq ilkin olaraq qəbul 
şərtlərindədir. İstisnasız olaraq 
bütün uşaqlar adi məktəbə 
imtahansız qəbul olunurlar. 
Liseylərdə uşaq qəbul 
imtahanından keçməli, fənlər 
üzrə bacarığı olduğunu 
sübut etməlidir. 

Bəs görəsən lisey və 
gimnaziyalara qəbulda 
mərkəzləşdirilmiş 
qəbul imtahanının 
tətbiqi şəffaf seçimə 
kömək edəcəkmi?

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az

Elm və Təhsil Nazirliyindən qəbulda 
vahid yanaşmanın tətbiq edildiyi bildirildi: 
“Bu, şəffaf və obyektiv olaraq istedadlı 
uşaqların lisey və gimnaziyalara qəbulunu 
təmin edir. Uşaqların ölkənin istənilən 
rayon və şəhərindən onlayn qaydada 
qeydiyyatdan keçərək yaşadığı ünvana 
ən yaxın mərkəzdə imtahanda iştirak 
etmələrinə imkan tanınır. İmtahan 
nəticəsinə əsasən, üç müxtəlif lisey və ya 
gimnaziyanı seçmək imkanı verilir. Birinci 
seçim mərhələsi bitdikdən sonra boş qalan 
yerlər üçün yenə müvafiq ballara uyğun 
seçim etmək mümkün olur”.  Nazirliyin 
məlumatına görə, ölkə üzrə 32 müxtəlif 
lisey və gimnaziya üçün mərkəzləşdirilmiş 
qəbul keçirilib. Ötən illə müqayisədə qəbul 
imtahanlarında iştirak edən şagirdlərin 
(16952) və qəbul olan şagirdlərin sayında 
(2638) ciddi fərq var. 2023/24-cü tədris 
ili üçün imtahanlarda iştirak edən 
şagird sayı 22709, qəbul olan şagird 
sayı isə 3946 nəfər olub. Şagirdlərin 
seçimlərinə və tədris ilinin yekununda 
təlim nəticələrinə əsasən lisey və 
gimnaziyaların reytinqi də müəyyən 
edilir: “Hazırkı nəticələrə görə, Bakı 
fizika, riyaziyyat və informatika təmayüllü 

lisey, Bakı kimya-biologiya 
təmayüllü respublika 

liseyi, Gəncə kimya-
biologiya təmayüllü 

respublika liseyi 
ən çox seçim edilən 

liseylərdir”. Nazirlik 
adi məktəblə lisey və 

gimnaziyalar arasındakı 
fərqi belə izah edir: “Əsas 
fərq liseylərdə şagird 
seçiminin ümumi orta 
təhsil səviyyəsində 
imtahanla aparılması, 

fərqləndirilmiş tədris plan və proqramların 
tətbiqi, müxtəlif beynəlxalq proqramların 
tədris edilməsidir. Dərs yükünün çoxluğu 
deyil, tətbiq edilən fərqli tədris planı 
və dərinləşdirilmiş tədris proqramı 
şagirdlərin fənləri dərindən öyrənmələrinə 
və müxtəlif yerli və beynəlxalq fənn 
olimpiadalarında daha böyük uğurlar əldə 
etmələrinə səbəb olur”.

DAHA OBYEKTIV SEÇIM IMKANI YARADILIR 
Lisey müəllimi Pərviz Ağalarov da 

liseylərdəki tədrisin adi orta məktəblərdəki 
tədrisdən fərqli olduğunu deyir: “Həm 
proqramda, həm şagird sayında fərq var. 
Adi məktəblərdə siniflərdə bəzən 40-
dan yuxarı uşaq olduğu halda liseylərdə 
bu göstərici 20-25 nəfərdən çox olmur. 
Dərs yükü də fərqlidir”. P.Ağalarov hesab 
edir ki, imtahanların mərkəzləşdirilmiş 
qaydada keçirilməsi daha obyektiv seçim 
etməyə imkan yaradacaq: “Liseylərdə 
keçirilən imtahanlar son 
dövrlərdə xoşagəlməz 
söhbətlərə səbəb olurdu. 
İndi mərkəzləşmiş qaydada 
imtahan keçirilir. Bu, 

qəbul olmaq istəyən 
uşaqlar üçün 

bərabər imkanların 
yaradılması 
deməkdir”. 

Təhsil eksperti Qoşqar Məhərrəmovun 
sözlərinə görə, “mərkəzləşmə” adətən 
arzu olunmayan halların qarşısını 
almaq üçün atılan addımdır: “Yəni, 
yerlərdə insanlar nə edəcəyini bilməyə, 
səhv addım ata, korrupsiyaya bulaşa 
bilərlər. Bundan əvvəl şagird məktəbə və 
universitetə daxil olarkən, qırmızı diplom 
alarkən, olimpiadada iştirak edərkən, 
məzun olarkən, hətta idman yarışlarına 
gedərkən müxtəlif süni maneələrlə 
qarşılaşırdı. Ona görə də nazirlik 
birinci sinfə, olimpiadaya, liseylərə 
qəbulu da mərkəzləşdirir ki, yerlərdə 
mənfi hallar yaşanmasın”. Ekspertin 
fikrincə, lisey dedikdə şagirdlərin 

akademik nəticələrinin yuxarı olması, 
olimpiadalarda uğur qazanmaları 
gözlənilir: “Liseylər yerli idarəyə deyil, 
nazirliyə bağlı olduğu üçün onlara 
nəzarət edən az olur. Bu muxtariyyətdən 
istifadə edən məktəb direktorları yuxarı 
siniflərdə oxuyan şagirdlərə 
imkan yaradırlar ki, 
olimpiadalara hazırlaşsınlar”. 

Ekspert lisey şagirdlərinin 
əlavə hazırlığa getdiyini də 
inkar etmir: “Onların 
arasında da 
hazırlığa və 
kurslara 
gedənlər var”. 

LISEY ŞAGIRDLƏRI DƏ ƏLAVƏ HAZIRLIĞA GEDIRLƏR 

LISEYLƏRƏ QƏBUL ÜÇÜN MÜRACIƏT EDƏNLƏRIN SAYI ARTIR

İMTAHAN VƏRƏQİ

İMTAHAN VƏRƏQİ

Pərviz Pərviz 
AğalarovAğalarov

Qoşqar Qoşqar 
MəhərrəmovMəhərrəmov

”
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LISEY DILEMMASILISEY DILEMMASI

ADI MƏKTƏB, YOXSA ADI MƏKTƏB, YOXSA 
LISEY DILEMMASILISEY DILEMMASI
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Xaricdən məhsul sifariş edərkən bəzi 
hallarda karqo şirkətləri tərəfindən bağlamalarımız 
açıla bilər. Lakin bu, istisna hallarda, normativ 
aktlara uyğun edilməlidir. Qanunvericiliyə görə, 

müştəridən xəbərsiz onun məhsulunda 
dəyişiklik edilməsi qadağandır.

“Türkiyədən məhsul sifariş etmişəm. 
Lakin sifariş etdiyim kuryer şirkəti 
məndən xəbərsiz bağlamamı açıb. 

“Bağlamamı niyə açmısınız” deyə soruşduqda 
isə, bunu təhlükəsizliklə əsaslandırırlar. 
Bağlamamın içərisindəki hədiyyə mənə 
xəbər verilmədən karqo şirkəti tərəfindən 
götürülərsə, onun içində nə olduğunu necə 
biləcəm?”

Bunu sosial şəbəkələrdə karqo vasitəsi 
ilə xaricdən mal sifariş edən bir şəxs yazıb. 
Hər birimiz xaricdən məhsul sifarişi zamanı 
karqolardan istifadə edirik. Bəzən bağlama 
bu şikayətdə olduğu kimi karqo şirkəti 
tərəfindən açılır. Bəs bu, nə dərəcədə 
doğrudur?

BAĞLAMANIN AÇILMASI QƏTI QADAĞANDIR
Karqo şirkətlərinin birinin əməkdaşı 

Nurlan Əyyamlı bildirdi ki, müştəri özü 
xarici anbarla əlaqə yaradaraq bağlamasını 
açdırıb, baxa bilər: “Bu xidmət zamanı xarici 
anbardakı əməkdaş məhsulu açır, şəklini və 
ya videosunu müştəriyə göndərir. Bu zaman 
müştəri bağlamanın qırıq, defektli olub-
olmadığını görə bilir. Bağlama müştərinin 
bəyanından sonra birbaşa Azərbaycana 
göndərilir. Məhsul xarici anbara hansı 
formada təhvil verilibsə, o şəkildə də sistemə 
giriş olunur. Digər hallarda xarici anbardakı 
əməkdaşın bağlamanı açması, baxması qəti 
qadağandır”.

N.Əyyamlının sözlərinə görə, əgər 
müştəriyə xəbər verilmirsə, bu halda 
bağlama açıla bilməz: “Xarici anbar kamera 
nəzarəti altındadır. Bu kimi məsələlərə 
ciddi şəkildə nəzarət edilir. Çünki hansısa 
məhsulun özbaşına açılması, yoxlanılması 
qəti qadağandır”. 

KARQO ŞIRKƏTI HEÇ BIR 
MƏSULIYYƏT DAŞIMIR

Həmsöhbətimiz qeyd etdi ki, müştərinin 
məhsullarına görə karqo şirkəti heç 
bir məsuliyyət daşımır: “Karqo kuryer 
şirkətidir. Bağlamanın “a” nöqtəsindən “b” 
nöqtəsinə çatdırılmasını həyata keçirir. 

Məhsul gömrük orqanları 
tərəfindən yoxlanılır. Qadağan 
olunmuş məhsulun gömrük 
yoxlanılması zamanı 
saxlanılması 
prosesində karqo 
şirkəti heç bir 
məsuliyyət daşımır. 
Çünki həmin 
məhsul müştəriyə 
aiddir. Yanan, alışan, 
qadağan olunmuş məhsul 
olduqda birbaşa müştəri 
ilə əlaqə saxlayıb bu 
barədə məlumat veririk”. 

BAĞLAMANIN AÇILMASININ IKI SƏBƏBI
Marketoloq Qələndər Məmmədlinin 

fikrincə, karqo şirkətlərinin bağlamaları 
açmasının iki səbəbi var: “Birinci səbəb 
odur ki, yanlış məhsul göndərilə bilər. 
Bu, vergidən yayınma halı yarada biləcəyi 
üçün risk təşkil edən amildir. İkincisi isə, 
daşınması qadağan edilmiş məhsuldur. 
Karqo şirkətləri aldıqları məsuliyyətə görə 
yoxlamağı özlərinə borc bilirlər”.

Marketoloq dedi ki, bu baxımdan 
bağlamanın açılması başa düşüləndir: 
“Karqo şirkəti üçün bu, arzuolunan vəziyyət 
deyil. Çünki məhsulun yoxlanılması 
çatdırılmada vaxt itkisi yaradır. Bu da 
müştəri narazılığına səbəb olur. İkinci 
məsələ odur ki, yoxlanış əsnasında məhsula 
gələ biləcək zərər karqo şirkətinin hesabına 
yazılır. Bu da əlavə xərcdir. Həmçinin, 
məhsul defektli ola bilər. Müştəri 
məhsulu açanda zənn edə 
bilər ki, bu, karqo şirkətinin 
qüsurudur. Lakin məhsul 
əvvəldən yoxlanılaraq 
götürüldükdə əgər defekt 
varsa, ortaya çıxır. 
Əskiklik sonradan 
yaranarsa, 
məsuliyyət 
karqo 
şirkətinindir. 
Bu zaman şirkət 
zərəri ödəyir”.

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

GÖNDƏRIŞƏ DAIR SONRAKI

TƏLƏB QƏBUL OLUNMUR
Hüquqşünas Turan 

Abdullazadə isə qeyd 
etdi ki, qanunvericiliyə 
görə, bağlamalar yalnız 

sifarişi verənin icazəsi 
ilə açılmalıdır: “Rəqəmsal İnkişaf 

və Nəqliyyat Nazirliyinin müvafiq 
qərarı ilə təsdiq edilmiş “Poçt rabitəsi 
xidmətlərinin göstərilməsi Qaydaları”na 
əsasən, poçt göndərişinin açılması 
zamanı onun tərkibində çatışmazlıq, 
zədə və tərkibin dəyişdirilməsi aşkar 
edilməzsə, onun verilməsi müəyyən 
olunmuş qayda əsasında həyata keçirilir. 
Problem aşkar edildiyi hallarda poçt işçisi 
tərəfindən üç nüsxədə akt tərtib edilir 
və akt onun, poçt obyektinin rəhbəri 
və alıcı tərəfindən imzalanır. Aktın 
bir nüsxəsi poçt göndərişi ilə birlikdə 
alıcıya verilir, digər nüsxəsi göndəriciyə 
qaytarılır, üçüncü nüsxə isə xidməti 

təhqiqat aparılması üçün 
poçt obyektində saxlanılır. 
Alıcı poçt göndərişinin 

açılmasından imtina 
etdikdə, göndərişin yalnız 

çəkisi yoxlanılmaqla, 
poçt göndərişi ona 

“Açılmadan 
imtina 
etdi” qeydi 

edilməklə 
verilir. 
Bu halda 

göndərişə 
dair sonrakı 
tələb 

qəbul olunmur. Poçt göndərişlərinin 
açılması, baxılması, götürülməsi üçün 
bir qayda olaraq məhkəmənin qərarı 
olmalıdır. Təxirəsalınmaz hallarda 
müstəntiq məhkəmə qərarı olmadan da 
bunu edə bilər. Poçt, teleqraf və digər 
göndərişin baxışı və ya götürülməsinə 
dair protokol tərtib edilməlidir”.   

Vəkilin fikrincə, bağlamalar yalnız 
sahibi tərəfindən götürülmədikdə açıla 
bilər: “Göndərilmə üçün qəbul edildiyi 
gündən altı aylıq müddət bitdikdən sonra 
paylanmayan poçt göndərişlərinin “Poçt 
haqqında” qanuna və digər normativ 
aktlara uyğun olaraq açılması həyata 
keçirilir”.

T.Abdullazadənin sözlərinə görə, 
əgər vətəndaşın razılığı olmadan onun 
bağlaması karqo şirkəti tərəfindən 
açılıbsa və nəticədə hər hansı 
natamamlıq, əskiklik olarsa, eyni 
zamanda karqo şirkəti dəymiş ziyanı 
ödəməkdən imtina edərsə, vətəndaş 
maddi ziyanın ödənilməsi tələbi ilə bağlı 
məhkəməyə müraciət edə bilər. Vətəndaş 
həm də İqtisadiyyat Nazirliyi yanında 
Antiinhisar 
və İstehlak 
Bazarına 
Nəzarət 
Dövlət 
Xidmə-
tinə bu 
halla bağlı 
şikayət etmək 
hüququna da 
malikdir”.Qələndər Qələndər 

MəmmədliMəmmədli
Turan Turan 

AbdullazadəAbdullazadə

BAĞLAMALARIMIZBAĞLAMALARIMIZ  
ANCAQ BU HALDA ANCAQ BU HALDA 
ACILA BILƏRACILA BILƏR



Epilyasiya ustası lazer epilyasiyasından 
sonra nələrə diqqət etməli olduğumuza 
da aydınlıq gətirdi: “Prosedurdan sonra 
birinci gün masaja getmək olmaz. Bir-
iki gün müddətində hamam və saunaya 
getmək də məsləhət deyil. Çünki yüksək 
temperatur dərini qıcıqlandıra 
bilər. Bunun da nəticəsində 
dəriyə infeksiya düşə bilər. 
Həmçinin, solyarinin də 
dərini qıcıqlandırma 
ehtimalı var. Dərisinin 
əsmər olmasını sevən 
xanımlar bundan ötrü də 
bir-iki gün səbir etsələr yaxşı 
olar. Prosedurun ilk günündə çox 
isti vanna və ya duş qəbul etmək də yaxşı 

deyil. Skrab, müxtəlif yağlar, 
kremlərdən istifadə etməsələr 
yaxşıdır. Bir şeyi də mütləq 
qeyd etmək istəyirəm ki, 
lazer epilyasiyasından sonra 

çıxan tükləri qoparmaq 
üçün mumdan, epilyasiya 

kremlərindən istifadə 
etmək olmaz. Bunlar 

əks göstərişdir”. 
Nuriyə xanım 

“bəs lazer 
epilyasiyasının 
dəriyə, 
orqanizmə bir 

ziyanı, fəsadı 
varmı?” sualına 

“qətiyyən yox” cavabını verdi. Bildirdi 
ki, peşəkar tərəfindən reallaşdırılan 
epilyasiyadan dəri ziyan görə bilməz. 

DƏRI TIPINƏ VƏ RƏNGINƏ GÖRƏ ENERJI 
SEÇIMINDƏ DIQQƏTLI OLAQ

Dermatoloq Fərhad Qarayev də 
deyir ki, düzgün olunmuş lazer 
epilyasiyasının insana heç bir 

ziyanı yoxdur: “Dəri tipinə və 
rənginə görə enerji seçimində 
diqqətli olmaq lazımdır. 
Dəri tündləşdikcə daha aşağı 

enerji ilə işləmək lazımdır 
ki, yanıq olmasın. Lazer tünd 

tüklərə təsir edir, açıq rənglərə təsiri 
azalır. Çünki mexanizm tükün özünə 
görə deyil, rənginə görə işləyir. Dəri 
tünd olduqca isə enerjini daha çox udur 
və belə olanda gərək aşağı enerjidən 
istifadə olunsun. Bəzən yanıq və ya 
depiqmentasiya olur, amma bunlar da 
keçicidir. Ümumi götürəndə hər şey 
düzgün olunanda heç bir ziyanı olmur. Bu 
radioaktiv şüa deyil, lazerdir, dəriyə heç 
bir fəsad vermir”. 

P.S. Epilyasiya ustası və həkimin 
məsləhətlərini dinləyəndən sonra 
maraq üçün Bakıdakı bir neçə 
gözəllik salonuna zəng vurduq. 
Onlardan heç birində sağlamlıq 
durumumuzla maraqlanmadılar 
və dərhal prosedur üçün vaxt təyin 
etməyə cəhd göstərdilər.
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Hələ qədim zamanlardan insanlar, 
xüsusən də, xanımlar müxtəlif 
vasitələrdən yararlanaraq dərilərinə 

qulluq ediblər. Bu cür qulluq sayəsində 
gözəl görünmək, yəni gözəl və hamar dəriyə 
sahib olmaq ən vacib şərtlərdən biri idi. 
Qədim Misir, Roma və Hindistanda xanımlar 
dərilərinin gözəl olmağına xüsusi diqqət 
ayırır, ilk növbədə arzuolunmaz tüklərdən 
qurtulmağın yollarını axtarırdılar. Orta 
əsrlərin dəbli xanım və bəyləri sap, daş, 
şəkər pastası, süngər daşı, balıqqulağı və s. 
ilə tükləri yox edərdilər. O vaxtdan bu vaxta 
çox sular axıb və üsullar dəyişib, müasirləşib, 
əlbəttə ki, bu sahə də çox inkişaf edib.  
Günümüzdə lazer epilyasiyası kimi məşhur  
prosedurdan nəinki xanımlar, elə bəylər də 
geniş istifadə edirlər. Bəylər son zamanlarda 
daha çox qulaq, burun, saç və saqqal kantları 
üçün lazer epilyasiyasına müraciət edirlər. 

LAZER EPILYASIYASI NƏDIR?
Lazer epilyasiyasının nə 

olduğunu demək olar ki, 
hamı bilir. Amma bu 
prosedurun necə 
işlədiyindən 
çoxları 
məlumatsızdır. 
Epilyasiya zamanı 
tükün soğanağında 
olan melanin 
piqmenti lazerin işıq 
enerjisini özünə çəkir, istilik 
enerjisinə çevirir və follikul 
isinərək məhv olur. 

Tüklərin dəridən təmizlənmə 
dövrü 14 gün sayılır. Bu prosedur dəfələrlə 
təkrarlanandan sonra (sayı individual 
olaraq orqanizm və dəridən asılıdır) tük 
həmin yerlərdə daha bitmir. Bu da müasir 
xanımların (eləcə də bəylərin) arzusuna tam 
uyğundur. Axı lazer epilyasiyası olmayana 
qədər, yəni elə son dövrlərə kimi mum, sap, 
müxtəlif kremlərdən, pastalardan istifadə 
etməklə ağrılı, eyni zamanda qısamüddətli 
təmizliyə nail olan insanlar, indi buna 
daha rahat və uzunmüddətli nail olurlar. 
Bu cür prosedurlar həm qızıldan qiymətli 
vaxta qənaət edir, həm də rahat başa gəlir. 
Epilyasiya prosedurunda bir neçə cür 
lazerdən istifadə olunur: aleksandrit, diod, 
yaqut, sapfir və s. Yaqut lazer bunların ən 
ilkin mərhələsidir. 

Depilyasiyayla epilyasiyanın da fərqi var. 
Epilyasiya tükləri kökündən təmizləyir. 

Depilyasiya isə, 
tüklərin dərinin 
üst tərəfindən, 
follikuluna 
toxunmadan 
təmizlənməsidir. 
Bu metod (pinset, 
mum, ülgüc, sap 
və s. ilə) istənilən 
halda dərinin 
üst təbəqəsini 
zədələyir.

“USTA 
ƏVVƏLCƏ 
PASIYENTIN 
SAĞLAMLIĞI ILƏ 
MARAQLANMALIDIR”

Epilyasiya ustası Nuriyə Adıgözəlova deyir 
ki, hamıya lazer epilyasiyası etmək olmaz: 
“Hər bir savadlı usta əvvəlcə pasiyentin 
sağlamlığı ilə maraqlanmalıdır. Belə ki, 
dəridə açıq və ya tam sağalmamış yara, çox 

sayda anadangəlmə ləkələr və xallar, 
bədxassəli şiş varsa lazer epilyasiyası 
etmək qadağandır. Bundan başqa, 

herpes (aktiv mərhələsində), 
hamiləlik və uşaq 

əmizdirmə dövründə də 
bu prosedur məsləhət 
deyil. Epilepsiya və 
digər xəstəliklərin 

daşıyıcıları da epilyasiya 
etməkdən çəkinməlidirlər. 

Ona görə də, biz mütləq şəkildə 
əvvəl pasiyentimizin sağlamlığı ilə 

maraqlanır, sonra işə başlayırıq”. 
“Lazer epilyasiyası bir çox insanların 

gözəllik baxımından dadına çatsa da, bəzən 
onun mənfi tərəfləri ilə də rastlaşırıq”, - 
deyir Nuriyə xanım: “Məsələn, ağdərili və 
nazik tükləri olan xanımların 
dərisində epilyasiyadan 
sonra qızarma, 
qabıqlanma və sair 
ola bilir. Bəzən 
epilyasiyadan 
sonra piqment 
ləkələri və ya 
şişkinlik də 
yaranır. Bu 
halda həkimə 
müraciət 
etməyə ehtiyac 
olmur. Adətən onlar qısa 
bir zamandan sonra özü-
özünə, heç bir müalicəsiz 
keçib gedirlər”.

XANIM AYDIN  
xanimaydin@kaspi.az

“PROSEDURDAN“PROSEDURDAN  
SONRAKI BIRINCI GÜN...”SONRAKI BIRINCI GÜN...”

Nuriyə Nuriyə 
AdıgözəlovaAdıgözəlova

Fərhad Fərhad 
QarayevQarayev

DƏRINI GÖZƏLLƏSDIRƏN DƏRINI GÖZƏLLƏSDIRƏN 
PROSEDURPROSEDUR
Mütəxəssislər deyirlər ki, hər bir savadlı usta 
prosedura başlamadan əvvəl pasiyentin 
sağlamlığı ilə maraqlanmalıdır. Əgər dəridə açıq 
və ya tam sağalmamış yara, çox 
sayda anadangəlmə ləkələr və 
xallar, bədxassəli şiş varsa, lazer 
          epilyasiyası edilməməlidir. 
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“Neftçi” güclü rəqibi qarşısında 
xüsusi nəsə edə bilməyib, 
mübarizəni dayandırdı. 
“Sabah”a təcrübəsizliyi mane 
oldu. Murad Musayevin 
komandası penaltilər 
seriyasında məğlub 
olaraq avrokubok 
macərasını başa 
vurdu. “Qarabağ” 
isə ən zəif 
durumunda belə 
Azərbaycanın 
ən güclü klubu 
olduğunu 
göstərdi.

“Beşiktaş”la rəqib olduqdan sonra 
“Neftçi”nin mərhələ keçmək ehtimalı çox 
aşağı dəyərləndirilirdi. Gözləntilər doğruldu, 
komanda boyundan yuxarı tullana bilmədi. 

Bakıda 1:3 yenilən “ağ-qaralar” cavab 
oyununda 1:2 hesablı məğlubiyyətlə 
üzləşdilər. İlk görüşün ikinci yarısında 

daha yaxşı təsir bağışlayan paytaxt klubu 
səfərdə birinci hissəni “diri” keçirdi.
Hər nə qədər gözlənilməz olsa da, 

“Neftçi” İstanbulda önə keçməyi də 
bacardı. Fasiləyə yaxın Emin Mahmudovun 

vurduğu baxımlı qol azarkeşləri 
ümidləndirsə də, ikinci yarıda 

“Beşiktaş”ın baş məşqçisi Şenol 
Güneşin etdiyi əvəzetmələr işə 
yaradı. Komandanın bir neçə 
əsas oyunçusunu meydana 
buraxan mütəxəssis oyunu və 
nəticəni dəyişməyi bacardı. 
Vensan Abubakarla Ceyson 
Mulekanın qolları “qara 
qartal”a qələbə və növbəti 
mərhələni gətirdi. 
“Ağ-qaralar”ın mərhələ 
keçməyəcəyi ehtimal edilən 
idi. Lakin təkcə “Beşiktaş”ın 
gücünə görə yox. Həm də ona 
görə ki, komanda yenilənib. 
Mutu işə yeni başlayıb, üstəlik 

heyətdə çoxlu dəyişiklik var. Yeni 
oyunçuların uyğunlaşması üçün 
müəyyən zaman lazımdır. Digər 
tərəfdən, komandanın bəxtsizliyini 

də qabartmaq lazımdır. Eddi İsrafilov 
kimi oyunçunun zədələnməsi, 
Qara Qarayevin oynaya bilməməsi, 

şübhəsiz ki, nəticəyə təsir etdi. Bununla 
belə, “Neftçi”nin adlı-sanlı rəqibindən 
çəkinməməsi, sona qədər döyüşməsi 
komandanın gələcəyinə ümid yaradır.

Avrok-
uboklarda 
debüt edən 

“Sabah”ın 
çıxışını pozitiv 

qiymətləndirmək olar. 
Komanda ardıcıl üç matçda 

qələbə qazanmaqla ilkə imza 
atdı. Lakin gənc klub debüt 

mövsümündə iki mərhələ keçməyi 
bacaran ilk Azərbaycan təmsilçisi 
olmağı bacarmadı.

Serbiya “Partizan”ı üzərində 
Bakıdakı qələbə (2:0) 

ümidləri artırmışdı. Amma Belqrad 
təmsilçisi öz meydanında lazım 
olan nəticəni əldə edə bildi. Serblər 
iki cavabsız qolla üstün olaraq 
qarşılaşmanı əlavə vaxta apardılar. 
Orada hesab dəyişilmədiyindən 
penaltilərə ehtiyac duyuldu. Burada 
isə Namiq Ələsgərovun 
“11 metrə”ni iki cəhddə 
dəqiq yerinə yetirməməsi 
komandanın mübarizəni 
dayandırması ilə nəticələndi. 
İlk olaraq zərbəni Jorjinyovari 

vuran Namiq qapıçı səddini 
keçə bilmədi. Lakin rəqib 

qolkiperin qayda pozuntusuna yol 
verməsi penaltinin təkrarlanması ilə 
nəticələndi. Namiq ikinci cəhddə də 
qapıçını aldada bilmədi. Bununla da, 
“Sabah” penaltilər seriyasında üstün 
olan ilk Azərbaycan klubu olmaq 
şansını əldən qaçırdı.

İstənilən halda, “Sabah”ın 
gördüyü iş alqışlanmalıdır. Bu, 
gənc klub üçün yaxşı təcrübə 
oldu. Düzgün strategiya gələcək 

uğurların xəbərçisi hesab 
olunmalıdır. Hələlik isə 
“Qarabağ” Avropadakı 
yeganə ümid 
yerimizdir.

“SABAH” CƏHD ETSƏ DƏ, TARIX YAZA BILMƏDI

“NEFTÇI” SENSASIYA EDƏ BILMƏDI

Azərbaycan 
növbəti dəfə 
avroku-

bokların qrup 
mərhələsində təmsil 
olunacaq. “Qarabağ” 
Avropa Liqasında 
(AL) pley-offa 
vəsiqə qazanmaqla 
Konfrans Liqasının 
(KL) qrupunu 
təmin etdi. “Neftçi” və 
“Sabah” isə KL-in III 
təsnifat mərhələsini aşa 
bilmədilər.

“QARABAĞ”IN AL-DƏ 
DƏ ŞANSI BÖYÜKDÜR

“Qarabağ” Bakıdakı 2:1 hesablı 
qələbədən sonra HİK-lə cavab 
matçına üstün yollanmışdı. Lakin 
Finlandiyadakı qarşılaşma heç də asan 
keçmədi. Daha doğrusu, komanda 
özü işini çətinləşdirdi. Situasiyanı bir 
qədər də sadələşdirsək, qapıçı Şahruddin 
Məhəmmədəliyev az qala növbəti dəfə “atlılar”a mane 
olacaqdı. Ona görə növbəti dəfə ki, Ağdam klubunun 
Çempionlar Liqasında (ÇL) Polşa “Rakuv”una qarşı 
ilk oyununda (2:3) yol verdiyi səhvlə mərhələnin 
uduzulmasında böyük “pay” sahibi olmuşdu.

HİK-lə qarşılaşmanın 10-cu dəqiqəsində 
qolkiper rəqibə qol hədiyyə etdi. Müdafiəçi 
Bəhlul Mustafazadənin səylərinə baxmayaraq, 
meydan sahibləri üstünlük qazana bildi. Yaxşı 
ki, bundan sonra rəqib qırmızı vərəqə ilə 
azlıqda qaldı. Bu amil “Qarabağ”ın tam 
dominantlıq etməsi ilə nəticələndi. 
Əvvəlcə Toral Bayramov ilk yarıya 
əlavə edilmiş dəqiqələrdə penaltini 
dəqiq yerinə yetirməklə hesabda 
tarazlıq yaratdı, ikinci yarıda isə 
Yassin Benzia qələbə topunu vurdu. 

Ümumən, “Qarabağ” hər iki matçda 
üstün olan tərəf idi. Amma mərhələ 
adlamaq heç də asan olmadı. Növbəti 
rəqib Sloveniya “Olimpiya”sı olacaq. 
Lyublyana təmsilçisi AL-ə ÇL-in III 
təsnifat mərh-ələsindən düşüb. Komanda 
Türkiyənin “Qalatasaray” klubuna iki 
matçın cəmində 0:4 uduzsa da, ümumən 
möhkəm kollektivdir. Bununla belə, 
“Qarabağ”ın turnirdə qrup mərhələsi şansı 
yüksəkdir. Lakin artıq səhvlərə yer yoxdur.

“QARABAĞ” “QARABAĞ” 
YENƏ TƏK QALDIYENƏ TƏK QALDI
“QARABAĞ” “QARABAĞ” 
YENƏ TƏK QALDIYENƏ TƏK QALDI
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